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Előterjesztés az egyetem egy hónapos
c H r - u H  

bezárására
Interjú dr. Horváth Zsolttal 

és Horváth Zoltánnal
— Korábban volt egy ösz- 

S~ejöveteletek a gazdasági 
igazgatósággal. Milyen megál
lapodásra jutottatok?

Horváth Zsolt, Doki: Szep
tem ber 30-án tárgyaltunk a 
gazdasági főigazgatóival. Meg
egyeztünk a fő kérdésekben, és 
szóbeli ígéretet kaptunk egy 
előzetes szerződéstervezetre 
amely ha mindkét félnek meg
felel, aláírásra is kerül.

— Mikor indul be a klub?
Horváth Zoltán, Öcsi: Sze

retnénk minél hamarabb — 
lehetőleg még e hónapban — 
de ez a szerződéskötés időpont
jától függ. Utána két héten be
lül nyitunk.

Doki: Az aláírás előtt még 
egy hosszú leltározási proce
dúrát is meg keli ejteni.

•— Milyen Érezhető változás 
lesz?

Öcsi: Más áll majd a pult 
mögött. Komolyra fordítva a 
szót, mindenki ismerős arcokat 
fog felfedezni, hiszen a büfé
ben hallgatók is dolgoznak 
majd. Az egésznek jobb lesz a 
hangulata.

Doki: Az árak alacsonyab
bak lesznek, a választék bő
vül. Nagy változás lesz a prog
ramok megjelenése: A hét 
meghatározott napjain azonos 
jellegű rendezvények lesznek, 
így pl. hétfőnként blues, rook, 
alternatív együttesek lépnek 
fel, kedden cs szerdán tudo

mányos, művészeti jellegű 
programok, csütörtökön Heve
si Tamás nosztalgiabulijai 
lesznek.

Öcsi: Zenés — táncos ereszd 
el a hajamat.

Doki: Péntek a csendes el
mélkedés napja lesz, szerve
zett programok nélkül, elekor 
magánbulikra is rendelkezés
re áll a klub.

Öcsi: Alfa állapot prog
ram  . . .

Doki: A szombat még kér
déses, szándékaink szerint 
rocky klub.

Öcsi: Vasárnap szeretettel 
várjuk az otthonról érkezőket.

Doki: A közgázosok diákiga
zolvánnyal jöhetnek a klubba, 
számukra minden rendezvény 
ingyenes.

Öcsi: Ezenkívül adottak
lesznek a feltételek a szabad
idő kulturált eltöltésére: bi
liárd, csocsó, kártya, go, domi
nó, rizikó, ó.

— Mi a garancia arra, hogy 
a pályázatban általatok vállal
tak megvalósulnak?

Doki: Először is az, hogy 
megígértük.

Öcsi: Rá vagyunk „kénysze
rítve”, hogy megcsináljuk, 
mivel a jó programok által 
vonzott nagyszámú közönség 
biztosíthatja a klub rentabili-

(Folytatás a 8. oldalon.)

A tanév első egyetemi ta
nácsülésén, október 8-án, a  HT 
képviselője. Földvári Szabolcs 
személyi bejelentést tett. Ró
zsás Péter a HT elnöke, ahogy 
azt megválasztásakor előre is 
jelezte, október 1-jével lemon
dott, ős a HT új elnököt vá
lasztolt Scharle Ágota szemé
lyében. Andorba Rudolf rektor 
megköszönte Rózsás Péter te
vékenységét és sikeres munkát 
kívánt az új HT-elnöknek.

A rektor személyi ügyekben 
kérte az egyetemi tanács jó
váhagyását, amikor is átadta 
Horváth lstvánnénak, az orosz 
tanszék vezetőjének oktatási 
igazgatóhelyettessé történő két
éves megbízatásáról szóló ki
nevezését. Kaponyi Erzsébet, 
aki korábban erre a feladatra 
volt jelölve, Rostoványi Zsolt 
általános társadalomtudomá
nyi kari dékán kérésére to
vábbra is dékánhelyettesi fel
adatokat. lát el.

Ezt követően két bizottság 
kinevezésére került sor. Az 
egyetemi kiilkapcsolatok nem

zetközi' stratégiai bizottságá
nak elnöke: Andorba Rudolf, 
ügyvezető: Forgács Csaba, tag
jai: Zalai Ernő, Berács József. 
Braiiyiczky Imre, Forgó Fe
renc, Lengyel György, Sipos 
Zoltán és Földvári Szabolcs. Az 
ekvivalenciával foglalkozó bi
zottság tagja a három dékánon 
kívül Zalai Ernő. llonszky 
Gabriella és Sípos Zoltán. Az 
egyetemi tanács a  két bizott
ság személyi összetételével 
egyetértett.

A második napirendi • pont 
a munkaterv megvitatása volt. 
Kerékgyártó György né okta
tási igazgató javasolta, hogy 
célszerű Tenne, ha az egyetemi 
tanács foglalkozna a hallgatói 
ösztöndíjelosztás rendszeré
vel', méghozzá'a következő fél
év megkezdése előtt. Az egye
temi tanács a javaslatot elfo
gadta azzal, hogy a december
ben sorra kerülő témát a HT és 
az EDJB-vel közösen készí
ti elő.

A  munkatervet az egyetemi
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A 100 pont túl sok ♦ Talán aláírásgyűjtés ♦ Le a réztáblával! 
Egyetemi alkotmánybíróságot, citromdíjat!

Diákparázs (?)

tanács egy tartózkodással el
fogadta.

Az egyetemi gazdasági hely
zetről adott tájékoztatást Haj
dú. Ottóné gazdasági főigazga
tó. Baiel niette, hogy az egye
temi költségek 21 millió fo
rinttal történt megrövidítése 
arra kell, hogy késztesse a gaz
dasági vezetést, hogy még eb
ben az évben agy hónapra be
zárja az egyetemet a dologi 
kiadások megtakarítása érde
kében. A HT által javasolt 
egyhetes demonstráció a fő
igazgató szerint a szorult anya
gi helyzeten nem segít. Ezért 
az egyetemi tanács megbízta 
Hajdú Ottónét, hogy pontosan 
vegye számba, hogy a három 
egyetemi épület bezárása egy 
hónapra milyen megtakarítást 
eredményezhet, cs a novembe
ri egyetemi tanács ennek is
meretében a témát újra vi
tassa meg.

Forgó Ferenc megfontolásra 
javasolta — az egyetem kény
szerhelyzete miatt, ami való
színűleg a következő években
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sem fog javulni — az egész 
oktatási év beosztásának fe
lülvizsgálatát, ahogy azt az 
Egyesült Államokban is ta 
pasztalta. Ott ugyanis koráb
ban kezdődik a  tanév, hosz- 
szabb ideig tart a téli szün
idő és később fejeződik be a 
tanév. Ezzel az átstrukturálás
sal mi is milliókat tudnánk 
megtakarítani.

Az egyebek között Hajdú 
Ottóné jelezte, mivel a dolgo
zók elégedetlenek az ebéd
jegyek itteni levasárlásának 
lehetőségével, ezért szó lehet 
arról, hogy a jövőben az ebéd
jegyeket a Meinl-iizletekben is 
be lehet váltani.

Hrubos Ildikó kérdésére, 
hogy nincs-e lehetőség a Pest- 
Budai Vendéglátó helyett más
sal szerződést kötni a menza 
üzemeltetésére, a főigazgató el
mondta, hogy idén a feladatok 
sűrűsége miatt nem volt mód 
a pályázat kiírására, de jövőre 
sor kerül rá, ugyanis nyár kö
zepéig szól a szerződés a Pest- 
Budai Vendéglátóval. 11. E.

KINEVEZÉS
Majevszky Ernőnét, a  GI 

pénzügyi osztály vezetőjét gaz
dasági főigazgató-helyettessé 
nevezte ki Andorka Rudolf 
rektor október 1-jével. így a 
jövőben Hajdú Ottónc főigaz
gató m unkáját két helyettes 
Molnár László, a műszaki fő
igazgató-helyettes és az újon
nan kinevezett Majevszky Er- 
nőné segíti.

Megelőző szám unkban (eret adtunk a szabad tanárválasztásról ok
tatói vélem énynyilvánításnak Varga József m atem atika tanár lem on
dása kapcsán. Ebben a lapszám ban most a diákok nyilatkoznak egy
részt arról, hogy kell-e korlátozni a szabad tanárválasztást, m ásrészt 
Varga tan ár ú rnak  az egyetemmel szembeni kifogásairól — am elyet ,2 
pontban foglalt össze.

GYANÚS AZ ÁLLANDÓ RENDMÁNIA
Kísérletét tettek álláspont

juk  összehangolására néhány 
egyetempolitikai kérdésben a 
szakkollégiumok és a hallga
tói tagozat képviselői október 
13-án, egy beszélgetésen. A 
Rajk-szakkollégisták kezdemé
nyezték a találkozót, amelyen 
először az együttműködés ál
talános formáit próbálták 
megtalálni — nem sok ered
ménnyel. A hallgatói tagozat 
jelenlegi formájában nem 
„vezető szerv”, hanem érdek
képviseleti testület, így nem 
vállalkozhat arra, hogy össze
hangolja az egyetemen műkö
dő diákcsoportok közéleti te
vékenységét, érdekérvényesí
tését. Ha a hallgatói öntevé
kenység „összefogásának”, 
megszervezésének i gényével 
lépne fel, azt minden bizony
nyal az önálló tevékenység- 
centrumok utasítanák cl.

Nem marad más hátra, mint 
konkrét ügyekben keresni az 
együttműködés lehetőségét. Az 
október 13-i megbeszélésen 
számos témát felvetett Eső 
Péter, a Rajk DB-titkára, am i
ből háromról ejtettek érdem
ben szót.

Az cg3'ik ezek közül az első 
évfolyamon beindított speciá
lis tantervű (..elit”) képzéssel 
kapcsolatos kételyek megfo
galmazása volt. A  jelenlévők 
egyetértettek abban, hogy az 
ezért adható, az egyéni rang
sorba beszámító 100 pont túl 
sok, semmi garancia arra, 
hogy emögött ennyi többlet
teljesítmény lesz. Sérti az ön
tevékeny csoportok érdekét és 
igazságérzetét, hogy a bennük 
végzett munkáért csak fele
ennyi pluszpontot lehet kap
ni, A beszélgetés résztvevői 
számára úgy tűnt, az elsősök 
nem tudták, mire jelentkeztek, 
amikor a speciális tantervű

képzést választották. Amit ott 
tanulnak, azt csak a közgaz
dasági karon lehet hasznosí
tani, így ez a képzési forma 
értelmezhető a szakosodás elő
rehozatalának is.

Szabó Gábor II. éves rajkos 
diák tájékoztatta a többieket 
egy levélről, amiben az évfo
lyama tagjait informálják a r
ról, hogy mi történik azokkal, 
akik bukás vagy évhalasztás 
miatt a 3-\-2-es rendszerbe ke
rülnek. A probléma abszolúte 
rendezetlennek tűnik. Lényege, 
hogy az érintett diákokkal 
szembeni tanulmányi feltéte
leket, szabályokat az egyetem 
az oktatás közber megváltoz
tatja. A ki nem tudja letenni az 
alapvizsgákat, annak főiskolai 
ágra kellene kerülnie a régi 
rend szerint. Azonban ez meg
szűnik. Aki megfelelő ered
ménnyel lezárt negyedik félév 
után halaszt, az bekerül a

pontversenybe, tehát — a ko
rábbi feltételekkel ellentétben 
— nem garantált az egyetemi 
ágra való kerülése. A diákok 
aláírásgyűjtés indítását fon
tolgatják ebben az ügyben.

Felmerült még, és a jelen
lévők egyetértésével találko
zott, hogy az Economix Rt. 
„réztáblája” kerüljön le az 
egyetem bejárata előtti oszlop
ról. (Ezzel kapcsolatban erő
teljes lobbyzás folyik.)

Meg nem vitatott ötletek 
m aradtak a következők: áll
jon fel egyetemi „alkotmány- 
bíróság” a vizsgázást, osztályo
zási panaszok legfelsőbb fel
lebbezési fórumaként; a diá
kok lépjenek fel a hallgatói 
létszám emelkedése ellen, mert 
az sérti az érdekeiket; létesül
jön citromdíj a legrosszabb 
oktatók „jutalmazására”,

k.

Kemény Vagyim harm ad
éves társ. gazd. szakos hall
gató:

— Forgó Ferenc tanár úr 
nyilatkozatában érzékenyen 
érintett az a gondolat, hogy a 
felsőévesek rosszul informál
ják az alsóéves diákokat, és 
ez az oka annak, hogy az alsó 
évfolyamok nem aszerint vá
lasztanak tanárt, hogy ki 
m mnyire ért a szakmájához, 
hanem, hogy kinél hogyan le
het lógni. Miután instruktor 
vagyok, ebből az következik, 
hogy mi vagyunk az okozói a. 
rossz információnak, mert mi 
vagyunk azok, akik mesélünk 
az elsőéveseknek a tárgyakról, 
az egész rendszerről, a taná
rokról: Elgondolkoztunk mi is 
többször azon, hogyan lehetne 
a tanárokról az objektívhoz 
közeli tárgyilagos információt 
adni, hogy tényleg választani 
lehessen közülük, mert nyil

ván a szabad tanárválasztás 
rendszer csak akkor működik, 
hogyha valóban tudják a diá
kok. hogy mi az, ami közül 
lehet választani. Ha nincs in
formáltság, nincs igazi válasz
tási lehetőség sem, kell egy 
átfogó kép arról, hogy az a ti- 
zen-egynéhány tanár, aki az 
évfolyamot vezeti, hogyan, mi
ként tanít. Ebben próbálunk 
mi segíteni, információt adni 
a tanárokról, amibe kétségte
lenül becsúsznak szubjektív 
elemek is, miután a saját 
élményeinktől sem tudunk el
vonatkoztatni. De azért a fe 
lelősségünkkel is tisztában 
vagyunk. Vagyis a tanárokkal 
nem tehetjük meg azt, hogy 
előítéletek alapján elküldjük 
az elsőéveseket a nekünk nem 
szimpatikus tanároktól. Éppen 
ezért úgy gondoltuk, hogy eb- 
ber. az évben kísérletképpen

(Folytatás a 3. oldalon.)

Javaslat az egyetem nevének 
megváltoztatáséra

Minél többet tesz az ember, annál többet bír
Horváth Istvánná oktatási igazgatóhelyettes

Vita a pszichológiáról
További egy évre Kaponyi

Erzsébet marad az általános 
társadalomtudományi kar dé
kánhelyettese az új dékán, 
Rostovanyi Zsolt mellett. A 
testület október 13-i, legutóbbi 
ülésén ezután címzetes egyete
m i tanári ügyekben szavazott: 
Menyhay Imrének, a hosszú 
ideje Ausztriában letelepedett 
pszichológusnak, a pszichoana
litikus irányzat képviselőjének 
a pedagógiai tanszékre szóló 
kinevezését Fi igán, 5 nem cs 
4 tartózkodás fogadta, Cseh- 
Szombathy László szociológia 
tanszékre szóló kinevezését 
20-au támogatták két tartózko
dás mellett.

A  kari munkaterv nem vál
tott l:i vitát, a tanácstagok 
egyetértéssel fogadták a déká
ni tervezetet. A társadalomtu- 
mányi szak alapításának to
vábbi forszírozása mellett az a 
javaslat is elhangzott,  ̂ hogy 
hosszabb távon helyénvaló

lenne az egyetem  _ nevét 
„közgazdasági és tarsada- 
lomtudományi”-ra változtat
ni. Egyetértőié« megszavazta a 
testület a kari oktatási, tudo
mányos és doktori, valamint 
nemzetközi bizottság tagjainak 
névsoréit, és, egyetértett azzal, 
hogy gazdasági bizottságot ak
kor fog létrehozni, amikor az 
egyetem gazdasági ügyei de- 
centraiizálódnak, Ezek után 
kari cs tanszéki, magyar és 
angol nyelvű ismertetők ki
adását határozták el. Éles vi
ta volt kibontakozóban a pe
dagógia tanszék fejlesztési 
koncepciója kapcsán a pszicho
lógiáról. gasdaságpszichológiá-
tóI, társadalompszichológiáról
általában és egyetemi oktatásá
ról, annak tanszéki hovatarto- 
zásciról különösen. A pedagó
gia és a szociológia tanszék kö
zött nyilvánvaló a nézetkü
lönbség ebben a kérdésben. A 
testület a vitát elnapolta.

(mg)

„Ha egyszer időm lesz, írok 
egy köszönőlevelet Glatz Fe
rencnek, amiért megszüntette a 
kötelező orosztanulást." Ha 
diák mondaná ezt. megérte
ném, de Horváth Istvánnélól. 
az orosz tanszéle vezetőjétől 
kissé furcsállom.

— Pedig a legkomolyabban 
gondolom. Negyven fölött az 
ember hajlamos rutinból dol
gozni, ha nincs semmi, ami 
másra kényszeríti, s ez nagyon 
öregít. Ha ebben a korban új 
lehetőségek nvílnak az ember 
előtt, az csodálatos érzés, s mi 
itt. a tanszéken igazán tapasz
talhatjuk, mekkora energiákat 
szabadít föl bennünk az ú jra
kezdés. Én például diák és ta
nár egyszerre Vagyok, amióta 
elkezdtem az angol szakot. 
Igen, itteni intézeti kollégáim 
is tanítanak, feleltetnek, hol
nap éppen dolgozatot írok.

— Ennek a beszélgetésnek az 
apropója az, hogy oktatási igaz
gatóhelyettes lettél. De emel
lett. vezeted az orosz tanszéket, 
oktatási koordinátora vagy a 
nyelvi intézetnek, menedzsere 
a nyelvtanárképzésnek; nem  
sok ez?

— Minél többet tesz az em-

„Sok a diák, ezernyi problé
mával.”

Fotó: Komé

bér,'annál többet bír, és képes
ségeink messze nincsenek ki
használva, Ha pedig szellemi
leg jól, van valaki, akkor fizi
kailag virul. Nem érzem, hogy 
kimerült lennék, épp ellenke
zőleg. Ha hisz az ember ma
gában, ha tudja, hogy terhel
hető, mert képes elvégezni a

feladatait, akkor van minden 
rendben. Szeretek ezen az 
egyetemen dolgozni. Tíz éve is 
hívtak az ELTE-re, de az utol
só pillanatban rájöttem, hogy 
nem érdemes itt hagyni a köz
gázt. mert rugalmas, nyitott, 
érdekes. Szívesen csinálok itt 
bármit, mert érdemes.

— Most oktatási igazgatóhe
lyettes lettél. Mit jeleni ez?

— Körülbelül az alapozós dé
kánhelyettes munkájával azo
nos egyelőre, amíg nincsenek 
felsőbb éves reformévfolya
mok. Hosszabb távon valószí
nűleg az első három évhez kap
csolódik ez a munka, az alap
diplomáig kíséri cl,a hallgató
kat. Sok adminisztratív mun
ka gépesített, jobbak a szabá
lyok is, így nagyobb súlya van 
az emberi kapcsolatoknak. Sok 
a diák, ezernyi problémával. 
Az egész munka nekem nem je
lent újat, odd;g is.ezt csinál
tam. legföljebb csupán a nyel
vekkel kapcsolatban. De úgy
is az volt a helyzet, hogy a 
nyelvi problémákkal kezdődött, 
aztán előjött a többi nehézség 
is.

— Mivel fordulnak hozzád a 
diákok?

— Ahogy változnak az okta
tási követelmények, változnak 
a diákok nehézségei is. Régeb
ben kevesebb választási lehe
tőség volt, abban a tisztább 
helyzetben főleg a teljesít- 
mély követelmény ékből adód
tak a nehézségek. Most dönté
si szerepben van a diák, ebből 
több egyéni gond adódik. 
Gyorsán kell választani, nehe
zebb a téves döntést korrigál
ni, több segítségre szorulnak a 
hallgatók, főleg tizennyolc 
éves korukban. Viszonylag ola
jozottan mennek a dolgok, 
Horváth Feri számítógépes 
nyilvántartó, szervezőmunká
ja  rengeteg gondot levesz a 
vállunkró!, ő igazán pótolha
tatlan kulcsember.

A nehézségek másik fő cso
portja anyagi jellegű, A jelen
legi tankönyvárak mellett a 
diákok nem tudják megvenni 
könyveiket még a hozzájáru
lással sem. ami különben is na
tívon hamar elfogy, Vannak az
tán megélhetési és lakásprob
lémáik is. s bár ezek nem tar
toznak közvetlenül az oktatás
hoz. azért nem lehet őket fi
gyelmen kívül hagyni,

— Sok sikert kívánunk az új
feladatukhozl _ M. G,



(

ÜJÄBB 9 TEMPUS-ÖSZTÖMDÍJ 
az UTRECHT NETWORK támogatásával

Az Utrechti Egyetem (Hol
landia) koordinálja azt a 
Tempus-projektet, amelyben 
18 nyugat-európai és 9 közép- 
kelet-európai egyetem vesz 
részt. E program keretében e 
tanév második félévében egye
tem ünk  9 hallgatója tölthet (i, 
illetve 7 hónapot az alábbi 
egyetemeken:

1. Az Utrechti Közgazdasági 
Főiskola 4 harmadéves hall
gatót fogad 4 havi közgazdasá
gi. pénzügyi tanulmányok 
folytatására és 3 havi szakmai 
gyakorlatra. Az oktatás nyel
ve angol. (Bachelor of Busi
ness Administration, European 
Management Programme).
6-G hónapos ösztöndíjak az 

alábbiak:
2. A Strasbourg II. Egye

tem elsősorban szociológia-ta
nulmányokat ajánl harmad-, 
negyed-, illetve ötödéves hall
gatók számára. Az oktatás 
franciául folyik, de vannak

angol, sőt német nyelvű kur
zusok is. Két diákot várnak.

3. A thessaloniki Aristotle 
Egyetem egy hallgatót fogad 
közgazdasági területen. Az ok
tatás nyelve görög, ezért gö
rögül tanuló 3.-4. éves, vagy 
a diplomájához angol nyelvű 
kutatást végző ötödéves hall
gató jelentkezését várják.

4. A Hull-i Egyetem (Egye
sült Királyság) egy ötödéves 
hallgatót fogad, aki a környe
zet-gazdaságtan, regionális fej
lesztés és a gazdaság átalakí
tása témákban 3 havi tanul
mányok után szakmai irányí- 
tás mellett további 3 havi ön
álló kutatást végez.

5. A Coimbra Egyetem (Por
tugália) közgazdasági, infor
matikai és/vagy szociológiai 
tanulmányokra vár egy, leg
alább harmadéves hallgatót, 
aki portugálul tanul. Angol 
nyelvű konzultáció kérhető, de 
az oktatás nyelve a portugál.

Az ösztöndíj nagysága havi 
600 ECU, amelyből a hallgató
nak az utazás és a megélhe
tés minden költségét fedeznie 
kell. A pénz csak a fogadó 
egyetemre való megérkezéskor 
áll rendelkezésre, ezért az 
útiköltséget a hallgatónak meg 
kell előlegeznie.

A pályázni kívánó hallgatók 
A TEMPUS IRODÁBAN (Fő
vám tér 213. szoba) kaphatnak 
bővebb felvilágosítást. Pá
lyázni formanyomtatványon 
lehet, amelyet másfél-két ol
dalas, az oktatás nyelvén írt 
szakmai munkatervvel kibővít
ve kell benyújtani 1992. no
vember 10-ig.

Az utazó hallgatókat kétol
dali egyeztetéssel választjuk 
ki.

A hallgatókat az első félévi 
vizsgák sikeres letétele után 
január közepétől várják  a fo
gadó egyetemek.

Kovács Erzsébet
TEMPUS KOORDINÁTOR

A diákok véleménye
Az első reformérvfolyam in

dulásától kezdve minden félév 
végén az első- és másodéves 
hallgatók egyéni kérdőívek ki
töltésével véleményt monda
nak tárgyaikról. A kérdőíve
ket önkéntes alapon és név 
nélkül töltik ki a félévi vizs
gák után. Az íveket a dékáni 
hivatal gyűjti.

Kerékgyártó Györgyné ok
tatási igazgató rendelkezé
sünkre bocsátotta az 1991—92- 
es tanév első két évfolyamá
nak második féléves vélcmé-

A tan tá rg y  neve:

Örömet szerez a diákok segítése
Szarvas Beatrix, a statiszti

ka tanszék oktatója 1990 m ár
ciusától dékánhelyettese a köz- 
gazdasági karnak. Temesi Jó
zsef, a kar új dékánja felkér
te, hogy vállalja el e  munka 
további ellátását. A felkérést 
elfogadta, a kari tanács októ
ber 15-i ülésén hosszabbította 
meg dékánhelyettesi megbíza
tását.

„A vezetők közti munka- 
megosztásban az én tisztem a 
tanulmányi és oktatási ügyek 
felügyelete — mondja Szarvas 
tanárnő. — Korábban is ez 
volt a  feladatom, így mostan
ra  elég nagy gyakorlatot sze
reztem, amire nagy szükségem 
lesz az előttünk álló problé
mák megoldásához.” A részle
tekről megtudtuk, hogy ebben 
az évben — a  többi karral 
együttműködve — folytatni

kell a szakirányokra kerülés 
rendjének szabályozását, gon
doskodni keli arról, hogy meg
felelő. szakirány-tájékoztatók 
álijanak a diákok rendelkezé
sére. Az első reformévfolyam 
tagjai 1993-ban érkeznek el az 
államvizsgához. A szakirányok 
zárásának, a  diplomadolgozat
védések rendjének kidolgozá
sa is ennek az évnek a  fel
adata.

Kérdésünkre Szarvas Beat
rix elmondta, hogy elsősorban 
azért vállal közfunkciót az 
egyetemen, mert kihívást 
jelent számára, hogy megis
merje a  Közgáz oktatásának 
egészét, átlássa a képzés szer
teágazó hálózatát, részt vegyen 
ennek az összetett rendszernek 
a szervezésében.

„Tárgyam, a  statisztika, az 
alapoktatásban szerepel — te

szi hozzá a  régi-új dékánhe
lyettes. — Korábban másod
éven. elbúcsúztam a hallgatók
tól, a felsőbb éveken legfel
jebb néhányszor találkoztam 
velük, szakszemináriumokon 
vagy államvizsgákon. Mint a 
kari adminisztráció tagja, az 
alapképzés után is kapcsolat
ban maradok a diákokkal. 
Nemcsak tanulmányi, de szo
ciális, elhelyezkedési és más 
problémáikkal is foglalkoznom 
kell. Ez önmagában is'érdekes, 
sokszor nehéz feladatot jelen
tő munka, ugyanakkor örömet 
szerez a számomra, hogy a ko
rábbinál sokkal több diákkal 
ismerkedem meg, segíthetek 
m indennapi évfolyamszintű, 
csoportos vagy egyéni gond
jaik orvoslásában.”

k.

nyezését összesítő táblázatokat. 
Mint mondotta a felmérés 
eredményeinek értelmezése so
rán tekintettel kell lenni arra, 
hogy igen alacsonynak m utat
kozott a válaszolási hajlandó
ság. A kérdőív minden hallga
tóhoz eljutott, de meglehető
sen alacsony volt a kitöltési 
arány. A statisztikai módszer
tan az ilyen típusú közvéle
m ény-kutatást olyan megfi
gyelésnek tekinti, amely túl
megy az egyedi észrevételeken, 
hasznos információt nyújthat, 
de nem tekinthető olyan min- 

G yakorlato t látogat (%)

tavctelnek, amelynek az ered
ményei kivetíthetők az évfo
lyamokra, ugyanis nem téte
lezhetjük fel. hogy a válaszo
lás és nem válaszolás függet
len a véleménytől, illetve hogy 
összetétele reprezentálja az 
összhallgatóságot.

A feldolgozás eredményét az 
oktatási igazgatóság elküldte a 
tanszékekre, karokra, az egye
tem vezetésének és a HT-nek,

Ebben a számunkban az el
sős diákok véleményét repre
zentáló táblázatokat közlünk.

bi em— felet
1/4-et

3/4-et— 
m in dot

részarány  válaszon

nevezetes a  szám ítástechn ikába
M akroükonóm ia
M atem atikai a lap ism eretek  II.
Szám vitel I.
Idegen nyelv
Proszem inárium
Bevezetés a  filozófiába
Politika tudom ány
Esz. Bevezetés a filozófiába
Esz. Bevezetés a  szám ítástechn ikába
Esz. M agyar gazdaság- és tá rsadalom történet
Esz. M. Of term észeti és gazdí.-i erőforrásai
Esz. M akroökonóm ia
Esz. M atem atikai a lap ism eretek  II.

0,8 1,7 97,5 18% 119
29,0 13,0 58,0 2(1% 131
2,4 3.4 94,0 30% 252
5,4 9,7 84,8 40% 257
0,0 7,4 92,6 25“,í, 163

11,7 83,3 33% 214
10,0 15,0 75,0 8% 20
0,0 7,1 92,9 34% 56
6,7 13,3 80,0 32% 75
7,1 00,0 92,9 42 % 14
0,0 2,0 9S,0 ■ 37% 51

12,1 9,1 78,8 40% 33
17,7 17,7 61,5 39% 141
8,3 8,3 83,3 67% 12

G yakorlat segít (%)

A heti 14 óra nem
Meglehetősen soknak .hang

zott, amikor megtudtuk, hogy 
Sugár Andrásnak, a statisz
tika tanszék oktatójának heti 
14 órája van. A 'reformkon
cepciók „ideális” terhelésként 
heti 6 órával számolnak, és el
ső ránézésre a  kutatómunkát 
is hátráltatja, ha valakinek 
ennyi órára kell készülnie.

— Egyáltalán nem sok ez 
a 14 óra — mondja az érin
tett. — Heti 8-10 óra eleve 
normálisnak mondható a mód
szertani tanszékeken. Nálunk 
vagy például a matekosoknál 
mindenkinek hozzám hasonló 
mennyiséget kell tanítania.

— Mégis, miből jön össze ez 
a terhelés?

— Ne nevezzük terhelésnek. 
Én legalábbis nem érzem an
nak, szívesen tanítok. Hogy 
miből áll össze? Az alapkép
zésben van hét óra (egy elő
adás, három gyakorlat), a 
többi: proszeminárium, szak- 
szeminárium, szakiránykurzu
sok és a  levelező tagozatosok 
órái. Le . lehetne faragni, ha 
nagyon akarnánk. Proszeminá
riumot például egyáltalán nem  
kötelező tartani. Viszont ezt

áldoznám fel a legkevésbé szí
vesen. Az ilyen típusú kurzu
sok az igazi egyetemi órák!

— Nem unod mindig ugyan
azt elmondani?

— Nem mindig ugyanazt ta 
nítom. Tavaly például új 
könyvből oktattunk, idén en
nek tapasztalatai alapján vál
toztattunk a  tananyagon. Á t
dolgoztuk a példatárat, és a  
többi. Nem az a kérdés, hogy 
az az oktató hogy érzi magát, 
akinek sok órája van, hanem  
az, hogy az a kollégája nem  
unja-e magát, aki alig tanít.

— A tanszéketeken dolgozók 
egyharmada elment az idén az 
egyetemről. Te m iért maradsz?

— Nem tudom. Nincs kész 
válaszom erre a  kérdésre. 
Egyébként nemcsak fiatalok 
hagyják itt az egyetemet, és 
nemcsak a magasabb fizetés 
indokolja az állásváltoztatáso
kat. Az egyik kollégám fő mo
tivációja például az volt, hogy 
ugyanazt a  keresetet, am it itt  
különmunkákkal, állandó ro
hangálással, szervezéssel szer
zett meg, egy másik m unkahe
lyen fixen, a  rendes napi mun
kájáért megkapta. Egyszerűen

kiszámítható feltételekhez ju 
tott. '

Másrészt a statisztikusokkal 
szembeni új kihívások is csá
bítják a kollégáimat. Számos 
területen, például a biztosítási 
piacon felértékelődött a sta
tisztikához, számítástechniká
hoz, matematikához értők 
szaktudása. Engem is hívott 
tavaly két biztosító is. Érdekes 
m unkát kínáltak, mindeneset
re  jobban láttam  volna, hogy 
mi az értelme, célja, haszna 
annak, am it csinálok, m int itt, 
az egyetemen.

— Ezek szerint te a régi jó 
magyar tanítói hagyományo
kat követed. Mintegy a „nem
zet napszámosaként” tanítasz.

Ugyan már, erről szó sincs. 
Vannak kevésbé racionális 
mozgatói is az ember cselek
vésének. Jó páran dolgoznak 
az egyetemen olyanok, akik 
rég elmehettek volna sokkal 
jobb állásokba, de mégis itt 
maradtak, mert jól érzik ma
gukat. Különben is tavaly jó
val több órám volt, mégsem 
gondoltam arra, hogy más ál
lás után nézzek. . .

K. S.

A tan tárgy  neve: sehogy— alig köze- jó l—ki- részarány válaszok
pcsen valóan

Bevezetés a  szám ítástechn ikába 6,8 26,3 66,9 18% 118
M akroökonóm ia 15,5 29,1 55,3 16% 103
M atem atikai a lap ism eretek  II. 6,0 13,2 80,8 39% 250
Szám vitel I. 12,9 26,1 61,0 39% 249
Idegen nyelv 15,4 18,5 66,0 25% 162
Proszem inárium 21,4 23,4 55,2 31% 201
Bevezetés a  filozófiába 11,1 5,3 83,3 7% 18
Politika tudom ány 13,0 11,1 75,9 33% 54
Esz. Bevezetés a  filozófiába 16,7 13,9 69,4 31% 72
Esz. Bevezetés a  szám ítástechnikába 7,7 00,0 92,3 39% 13
Esz. M agyar gazdaság- és tá rsadalom történet 22,0 14,0 64,0 36% 50
Esz. M. o. te rm észeti és gazdf.-i erő forrásai 19,4 25,8 54,8 43% 31
Esz. M akroökonóm ia 20,0 21,6 58,4 35% 125
Esz. M atem atikai a lapism eretek  II. 0,0 27,3 72,7 61% 11

E lvárt te ljesítm ény  (%)

A tan tá rg y  nev e : tú lzott norm ális alacsony résza rán y válaszok

Bevezetés a  szám ítástechnikába 10,1 82,6 7,3 17% 109
M akroökonóm ia 8,1 85,7 5,9 18% 119
M atem atikai alap ism eretek  II. 7,7 84,2 8,1 36% 234
Szám vitel I. 7,9 83,7 8,4 37% 239
Idegen nyelv 7,8 80,5 11,7 24% 154
Proszem inárium 7,9 83,7 8,4 31% 202
Bevezetés a  filozófiába 0.0 10G,0 0,0 9% 21
M agyar gazdaság- és tá rsadalom történet 3,7 85,2 11,1 26% 27
M. o. term észeti és gazdf.-i erő forrásai 15,9 81,8 2,3 48% 44
P olitika tudom ány 0,0 30,4 9,6 32% 52
Technológia 4,3 91,3 4,3 47% 23
Esz. Bevezetés a filozófiába 2,9 85,7 11,4 30% 70
Esz. Bevezetés a  szám ítástechnikába 7,7 92,3 0,0 39% 13
Esz. M agyar gazdaság- és tá rsadalom tö rténet 7,0 79,1 14.0 31% 43
Esz. M. o. term észeti és gazdf.-i erő forrásai 16,1 83,9 0,0 31

_Esz._Makmö.konómia - __  .......... s.o 80,3 11,7 38% 137
Esz. M atem atikai a lap ism eretek  II. 8,3 66,7 25Í0 67% 12

Szám onkérés fo rm ája <%)

A tan tá rg y  n e v e :. m egfelel nem  f. m. részarány válaszok
Bevezetés a szám ítástechnikába 
M akroökonóm ia 
M atem atikai a lap ism eretek  II.
Szám vitel I.
Idegen nyelv
Proszem inárium
Bevezetés a filozófiába
M agyar gazdaság- és tá rsadalom tö rténet
M. o. term észeti és gazdf.-i erő fo rrása i
P olitika tudom ány
Technológia
Esz. Bevezetés a  filozófiába
Esz. Bevezetés a szám ítástechnikába
Esz. M agyar gazdaság- és tá rsadalom történet
Esz. M. o. term észeti és gazdf.-i erő fo rrása i
Esz. M akroökonóm ia
Esz. M atem atikai a lap ism eretek  IL

80,3
91.7
85.2 
81,0
71.3
91.8 
93,2
91.4
76.1
90.9 
82,6
90.4

100,0
92.2
81.5 
83.0

100,0

19.7 
8,3

14.8 
16,0 
28,7
8,2
4.8
8.6

23.9 
9,1

17,4
9,6
0,0
7.8 

18,2 
17,0
0,0

18%'
21%
39%
40%
25%
21%
9%

34%
50%
33%
47%
31%
42%
37%
46%
39%
67%

117
133 
250 
257 
164
134 
21 
35 
46 
55 
23

14
51
33

141
12

Szereti-c a  tá rg y a t?  (%)

A tan tá rg y  neve:

Bevezetés a  szám ítástechnikába 
M akroökonóm ia 
M atem atikai a lapism eretek  II.
Szám vitel I.
Idegen nyelv
Proszem inárium
Bevezetés a  filozófiába
M agyar gazdaság- és tá rsadalom tö rténet
M. o. term észeti és gazdf.-i erő forrásai
Politikatudom ány
Technológia
Esz. Bevezetés a filozófiába
Esz. Bevezetés a  szám ítástechnikába
Esz. M agyar gazdaság- és tá rsadalom történet
Esz, M. o. term észeti és gazdf.-i erőforrásai
Esz. M akroökonóm ia
Esz. M atem atikai alap ism eretek  II.

igen nem résza rán y válaszok
69,2 80,8 18% 117
60,6 39,4 20% 132
47,6 52,4 39% 250
53,0 47,0 39% 251
83,4 16,6 35% 163
76,2 23,8 31% 202
90,5 9,5 9% 2182.9 17,1 34% 35
58,7 41,3 50% 46
73,6 21,4 34% 56
70,8 29,2 49% 24
74,3 25,7 31% 7492,9 7,1 42% 14
80,4 19,6 37% 51
63,6 36,4 46“/,,
72,3 27,7 39% 14191,7 8,3 67% 12

Segítséget és megértést!
Előző számunkból anyag

torlódás m iatt sajnos kima
radt a diákok pénzügyi támo
gatásairól szóló cikkünk. Ak
tualitását azonban nem vesz
tette cl, mivel az adatfeldol
gozás problémái azóta sem 
oldódtak meg.

Valőjában minden diák felvehette volna a támogatást 
m ár a beiratkozás után két-három nappal, ha a hagyományos 
módon, kézzel kitöltött jegyzékkel dolgozhattunk volna — me
séli a két tanulmányi előadó hölgy. Ehelyett számítógépes fel
dolgozást, ú j iratkozási lapot vezettek be, amivel eddig több 
baj volt, m int haszon.

A dolog még nyár elején kezdődött, akkor hallottuk, hogy 
szeptembertől 'm ár új számítógépes program lesz a tanulmá
nyiban, de nem kell aggódni, mert júliusban megismertetnek 
bennünket vele és betanítanak a használatára is. Egészen 
augusztusig nem történt semmi, majd húszadika után, ami a 
postázás utolsó időpontja, megérkezett a számítástechnikai in
tézetből az új rendszer. Vészesen közeledett a tanévnyitó, és mi 
még mindig semmit nem tudtunk erről az újdonságról. A  be

iratkozást megelőző pénteken délután háromnegyed kettőkor 
jött egy üzenet, hogy mehetünk válogatni. Igen ám, de mit is, 
hogyan is? Az egyetemre több m int 2900 nappalis hallgató jár, 
az ő iratkozási lapjaik „futottak be”. Ezt szétválogattuk, és az 
első héten kiosztottuk a hallgatóknak, azzal a feltétellel, hogy 
két napon belül vissza kell hozniuk kitöltve. Mivel az összes, 
év elején felmerülő adminisztrációval haladni kellett, és a fél
fogadás sem m aradhatott el, ezért lehetetlenség volt a lapok 
kitöltésének helyességét ellenőrizni. Sokan hiányosan, pontat
lanul adták vissza azt. A tanulmányi szobákban kaotikus álla
potok uralkodtak, mindenki, a diákok és mi is, feszültek, ide
gesek voltunk, sokat kellett várakozni, lelassult az ügyfélfoga
dás. A lapok pedig csak gyűltek, a gép állt érintetlenül.

A beiratkozás közepén jött a hír, hogy az első oktatási hé
ten két hölgy a szám. techn. intézetből átjön és megtanít ben
nünket a feldolgozási program használatára. A remény, hogy 
végre megismerjük azt, elszállt, amikor a két hölgy nem érke
zett meg a megbeszélt időpontban. így a tanítás elmaradt. Ezt 
követő hétfőn ismét vártuk őket, amikor is egy maximum 15 
perces tapasztalatra tehettünk szert, ugyanis ennyiből állt a 
magyarázat. Ekkor már szeptember közepe felé jártunk, és 
igencsak esedékes volt a diákok fizetése.

Sokszor délutánonként, esténként itt maradtunk, hétvégen
ként bejöttünk és próbáltuk a saját ötleteink alapján gépre 
vinni az adatokat. Rengeteg idő és energia veszett kárba, pél
dául míg rájöttünk, hogy ez a program különbséget tesz a 
nagy- és kisbetűk között, nem úgy mint az eddigi, amit ezelőtt 
használtunk. Nincs printerünk, tehát m i csak lemezen tudtuk

az EDJB falé továbbítani a feldolgozott adatokat, m ajd a ki- 
printelt listán ismét ellenőrzést és összehasonlításokat kellett 
végezni Ls még sorolhatnám ezeket a bosszantó gondokat. 

Miután láttuk a munka lassúságát, és tisztában voltunk 
hozza nern értésünkkel, kértük, hadd Intézzük a beiratkozást a 
regi szisztéma szerint. Sajnos, ezt nem  lehetett. Az új iratkozá
si lap egy sereg adatot tartalmaz, ezeket nekünk kódolva kell 
a gépre vinni .M ivel a középiskolát is fel kell tüntetni a lapon, 
nekünk a kiadott könyvből, amelyben Magyarország összes kö- 

- J h i  já t felsorolták, a megfelelő kóddal kell azt rögzíte- 
nunk. igen am, de sokszor nem egyértelmű, hogy valaki a szü
letési helyen vagy az állandó lakóhelyén végezte tanulmányait. 
Az mar csak apróság ehhez képest, hogy nem is kaptunk min
den irodaoa ebből a könyvből, úgyhogy első lépésként fény
másolni kell magunknak ilyet, A lapon nincs feltüntetve az egy 
fore eso .íovedelerm m ert erre a célra a pénzügyi lap szolgál, 
r e j té ly t  ehGt’ és kell' e veIe ‘valam it csinálnunk, egyelőre

_ olyan negatív véleményeket is viszahallottunlc a
hozzáállásunkról, a szorgalmunkról, ami igazából nagyon rósz- 
szül esett nekünk. Mindenesetre a szeptember havi 'rohamon 
mar túl vagyunk. Hogy mi lesz októberben? Azt tudjuk, hogy- 
í1f„'?.oben visszafele kalkulálunk, az ED.IB által adott határ- 
i ütői amikor is fizetni akarnak —, akkor kerek öt napunk 
mama az egesz folyamatra, miközben a félfogadás zavartalanul 
kell hogy üzemeljen. Mi megpróbálunk helytállni, de ehhez 
több türelmet és segítséget kérünk mindenkitől.

Itá



Néhány probléma 
az öszíöndíjrendszerről
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' Koncepcionális szinten egy mélyebb problémát látok 
Azért nem lehet egyetemünkön működő ösztöndíjrendszert 
csinálni, mert az cvfolyamátlagok jóval 4-es fölött vannak. Ez 
ugyanis nem azt jelenti, hogy ma sokkal okosabbak vagyunk 
m int a o-as körül tanuló apáink (voltak ilyenek?), hanem egy
szerűen azt, hogy egyetemünkön 4-es fölött van a közepes szint 
Aki kicsit közepes alatt van, az 4-est kap, aki kicsivel fölötte, 
az 5-ost. Aki jóval fölötte, az is 5-öst kap. így a kitűnő telje- 
sitraeny nem válik cl a jótól, és nem lehet vele a más tárgyak
ból való viszonylagos gyengeséget kompenzálni. Ösztöndíjaink 
c.ért nem a legjobbakat jutalmazzák, hanem a jó középszert. 
Ez pedig mindenki elégedetlenségéhez vezet. Nemkülönben 
az, hogy a magas átlagtól fölfelé nem lehet látványosan eltér
ni. Mindig lesznek olyanok, akik pont a határ közelében van
nak, és így maradnak le a pénzről. 4-es fölötti átlag mellett 
nagyon sokan érzik azt, hogy éppen lemaradtak. Amíg az á t
lagok ilyen magasak, elvileg sem nagyon lehet funkcionális, 
és nagy elégedetlenséget ki nem váltó ösztöndíjrendszert csi
nálni. Mivel viszont az állagok leszorítása nem a mi lehetősé
günk, logikusnak tűnik, amit a szintén 4-es borzasztó évfo
lyamátlaggal bíró. bölcsészek tettek: úgy, ahogy van, meg
szüntették az ösztöndíjazást, az erre adható keretet egyenlete
sen szétosztották. Szerintem nekünk is ezt kellene tenni.

Nem is csak az ösztöndíjrendszerrel, hanem a hallgatói 
támogatások egészével szemben vetődik föl morális szinten a 
probléma: tulajdonképpen miért kapunk mi egy vasat is? Nem 
a sántákról, bénákról, nyomorgókról írok, hanem rólunk, töb- 
biekről, akik azért általában a középosztályból jövünk és oda 
is megyünk. Ez a kérdés nem az egyén szintjén merül fel, ha 
adják a pénzt, akkor természetesen el kell fogadni. Ha azon
ban az államnak eszébe jutna csökkenteni a támogatást, nem 
nagyon találnám a tiltakozás érveit. A támogatás növeléséérl 
■tüntetni pedig, ahogy néhány éve tettük, kifejezetten felhábo
rító dolog. II. G.

Diákok 1 millióval a tőzsdén
Pár ezer formt nyereség, sok tapasztalattal

Az eredetileg tervezett egy 
év helyett két évig futott az 
Egyetemi Vállalkozói Kollégi
um és a Dunaholding tőzsdejá
téka. A  holding 1 millió forin
tot bocsátott a diákok ren
delkezésére, hogy ennek forga
tásával kipróbálhassák erejü
ket a magyar tőzsdén. A z  első 
évben két 15 tagú csapat in
dulhatott 500-500 ezer forint 
alaptőkével, ami kiegészült a 
részt vevő diákok által fejen
ként befizetett 4-4 ezer forint
tal.

— A Dunaholding súlyt fek
tet arra, hogy a partnerei mi
nél nagyobb odaadással kap
csolódjanak be a közös üzle
tekbe. így a csapattagok négy
ezer forintos hozzájárulása ar
ra ösztönzött, hogy mi is részt 
vállaljunk a kockázatból — 
mondja Szabó Attila, az egyik 
tőzsdéző diák, aki mint az 
EVK akkori vezetője fontos 
szerepet játszott a kapcsolat 
létrehozásában. — A pénzt az 
első évben egy betéti társasá
gon keresztül mozgattuk. Ezt 
a „céget” a Műszaki Egyete
men működő management 
szakkollégisták alapították. 
Néhány tagjuk „beszállt” a 
tőzsdéző csapatokba is.

— Hogyan választottátok ki, 
hogy ki vegyen részt a játék
ban?

— Első táborunkban, 1990. 
októberében meghirdettük a 
kollégium tagjai számára a 
tőzsdejátékon való részvétel 
lehetőségét. Végül majdnem  
annyian jelentkeztek, mint 
amennyi helyünk volt. Később 
— a 4000 foritos befizetés át
vételével — kicserélődött a 
társaság néhány tagja.

— Hogyan tudott dönteni az 
egyes vásárlásokról és eladá
sokról ez a 15-15 ember?

— Mi is éreztük, hogy ilyen 
sokan nem tudunk majd dön
téseket hozni. Szerencsére ez a 
gond automatikusan megoldó
dott, mivel körülbelül 6-6-an 
veitek csak részt aktívan a já
tékban. Ezek a kisebb csopor
tok heti 1-2 alkalommal rend
szeresen összejöttek, informá
ciót cseréltek, értékelték a pia
ci helyzetet, sorra vették a 
döntési lehetőségeket. A mi 
csoportunk számára nagy se
gítséget nyújtott az első idő
szakban, hogy az üzleteinket 
bonyolító brókercég, az Első 
Magyar—Angol Bróker Rt. 
képviselői, Máriás György és

Andrási Miklós sokszor eljöt
tek hozzánk és tájékoztatlak 
a tőzsde állapotáról.

— Hogyan alakult a játék?
— Kicsit nehezen indult. 

Még nem kaptuk meg a tőkét, 
amikor a Fotex jegyzése meg
kezdődött a tőzsdén. Ezért 
gyorsan összedobtunk egy ka
lap pénzt Fotex-részvényekre. 
Később aztán ezt visszakap
tuk az 500 ezer forintból. A 
hitelezés kifizetődőnek bizo
nyult, a Fotcxen nyertünk. 
Voltak persze kudarcaink is. 
Az egyik éppen a Dunaholding 
részvényeivel, minthogy nem  
tudtuk kihasználni az egy hó
napon belüli 12 ezer forintos 
árfolyamváltozásból származó 
nyereséget. Buktunk a Müszin, 
szerencsére jó ösztönnel gyor
san eladtuk, így nem vesztet
tünk akkorát ezen az üzleten, 
mint mások. Az IBUSZ részvé
nyein viszont olyan nyereségre 
tettünk szert, amit senki más 
nem tudott utánunk csinálni: 
6000 forintot értünk el. Egye
dül mi tudtuk ezen az áron el
adni ezt az értékpapírt. A do
log pikantériája, hogy a Skála 
tőzsdejátékának rajkos, szé- 
chenyis és vállalkozó szakkolé- 
gista résztvevői vették meg tő
lünk az IBUSZ-részvényeket. 
Ennél az üzletnél már a Lupis 
Brókerház volt a partnerünk.

Végül is az első évet mini
mális nyereséggel zártuk. A 
szabályok szerint felvehettük 
volna azt a pénzt, amit az 500 
ezer forintos alaptőke felett 
nyertünlz, de nem tettük, ben- 
nehagytuk a játékban.

— A második évben 3-3 ta
gúra olvadtak a csapatok és 
közvetlenül a Dunaholdingnál 
vezettek alszámlát a számotok
ra. K ik maradtak a csapatok
ban, hogyan kezeltétek a pénzt 
és hogyan alakult a verseny?

— Azok folytatták a játékot, 
akik az első évben a leginkább 
szívügyüknek érezték. Ez 
majdnem teljesen egyértelmű
vé tette, hogy ki legyen a 3-3 
ember. A két csapat 2-2 tagja

kapott jogot arra. hogy pénzt 
vegyen fel a számlákról.

Ezt az évet is hitelezéssel 
kezdtük, hogy vásárolhassunk 
Styl Ruhagyár és Bonbon rész
vényeket. Ismét megérte, eze
ken nyertünk. Nem úgy, mint 
a Skálán, amin elég nagyot 
buktunk.

Végül is a mi csapatunk kö
rülbelül 50 ezer forintos nyere
séget produkált, ezt osztottuk 
szét magunk között. A másik 
társaság többet „kaszált”, de 
úgy, hogy nem egészen tartot
ták be a játékszabályokat. 
Ugyanis brókercégük, a Kone- 
xus Rt. rendelkezésére bocsá
tották egész tőkéjüket, ami vi
szont tőzsdén kívüli üzletekben 
is kamatoztathatta a pénzt.

Ami engem illet, az anyagi 
nyereséget nem tartom külö
nösebben fontosnak. Sokkal 
több haszna van annak, hogy a 
játék segítségével elég sokat 
megtudtam a magyar tőzsdé
ről, és megismerkedhelem sok 
brókerrel is.

— Miért ért véget a tőzsde- 
játék? Nem lehetett volna át
adni a lehetőséget a fiatalabb 
kollégistagenerációnak?

— A Dunaholding vonta ki a 
pénzét a játékból. Egyrészt az
zal indokolták ezt a döntésü
ket, hogy az 1 millió forintjuk 
nem kamatozik ebben a for
mában. Másrészt, és szerintem 
ez a lényegesebb ok. nem lát
tak további fantáziát, reklám- 
lehetőséget a tözsdejátékban. 
Két év után ismertté, megszo
kottá vált ez a dolog, nem von
ta már magára az emberek fi
gyelmét. A holding minden
esetre biztosította a kollégiu
mot arról, hogy valamilyen új 
kezdeményezésben, akár ennek 
a játéknak egy továbbfejlesz
tett változatában esetleg részt 
vesz. Tehát, ha jó ötletünk 
van, megkaphatjuk a pénzügyi 
támogatásukat.

Ami azt illeti, a mostani, if
jabb EVK-sok a kollégiumon 
belüli tőzsdejáték szabályain 
dolgoznak. . .

K .S .

Gyanús az állandó rendmánia
(Folytatás az 1. oldalról)

kialakítunk egy új információs 
rendszert, ami végül is, ha 
nem is teljesen sikerült, azért 
valamelyest megmutatkozott a 
munkában. Ennek alapján az 
elsőéveseknek a három, négy 
tanárról, akiről reálisabb ké
pünk volt — m ert minket is 
egy-két éven át tanított — 
szókról bővebben beszéltünk, 
illetve javasoltuk nekik, hogy 
forduljanak a hallgatótrssa- 
inkhoz az évfolyamon belül, 
akiknek nagyobb rágásuk van 
a tanszékre, kérjenek tőlük

még további információt. Har
madrészt pedig — és ez volt 
a legfőbb —. ajánlottuk, hogy 
az első három hétben m enje
nek be mindenhova, hallgas
sák meg a tanárt és saját ta
pasztalatuk alapján döntsenek. 
Az első hetekben természete
sen így is nagy kapkodás volt. 
Információért szaladgáltak 
hozzánk, hogy milyen ez a ta
nár és, hogy a későbbiek so
rán is ilyen lesz, vagy csak 
most az első órán ilyen szigo
rú .’ Mi az ismereteinkhez 
mérten próbáltunk válaszolni, 
de soha nem úgy, hogy ez egy

rossz tanár, hanem mindig ar
ra biztatva őket, saját tapasz
talatuk alapján válasszanak.

A  Varga tanár úr 72 pont
ban összefoglalt észrevételé
nek utolsó 10 pontjára reagál
nék, amelyekben a rendet 
hiányolja az egyetemről. Szá
momra kicsit gyanús ez az ál
landó rendmánia. Ez a porosz 
iskola hagyományait hozza 
előtérbe, ami nekem soha nem 
volt szimpatikus. Végig kelle
ne gondolni egyszer azt, hogy 
mi a különbség az egyetem, a 
gimnázium és az általános is
kola között. Hogyha valóban

az egyetemen felnőtt, önálló, 
választani képes embereket 
akarnak nevelni, segítve a fej
lődésüket, akkor azt is el kell 
dönteni, hogy ezt porosz típu
sú rendmániával kell-e elérni, 
vagy pedig igenis megadva a 
lehetőségét annak, hogy akár 
rosszul, de legalább választ
hassanak a diákok saját ma
guk. Ebben őket lehet moti
válni, különböző módszerek
kel sarkallni arra, hogy jól 
válasszanak, de hogy magát a 
választási' lehetőséget elvegyék 
tőlük, ez szerintem megbo
csáthatatlan.

Nyílt levél
Varga József Tanár Úrhoz!

TISZTELT TANÁR Ulti
Azt hiszem, személyesen nem ismerjük egymást, s így re

mélem, nem veszi majd rossz néven, hogy ily módon, nyílt 
levélben fordulok Önhöz. A felvetett pontok többségével én is 
egyetértek, azonban most nem egyes pontokra akarok reagálni, 
hanem az anyag egészére.

Kétségtelen, számtalan probléma van egyetemünkön, azon
ban nemcsak nálunk, hanem az egész magyar felsőoktatásban 
kritikus a helyzet. Sajnos, nem várhatók gyors megoldások, 
mivel a gondok egy része társadalmi, más része pedig gazda
sági eredetű.

Ami pedig az egyetemünket illeti . . .  Hibás a tények olyan 
beállítása, hogy itt a hallgatók a bűnbakok. A minőségi okta
tást illetően mi is számtalan sérelmet fel tudunk hozni. Kezdve 
ott, hogy a Z. H-n elért eredmények — ahogy Ön fogalmazott 
— tantermi pozíciók függvénye, folytatva a sort azíal, hogy

S zét le li választani az 
ok ta tást és a v izsgáztatást

sokan nem tartják  meg az óráikat, s _befejezve azzal, hogy 
azoknak a hallgatóknak, akik valóban ‘nyújtani akarnak va
lamit, csak nagyon korlátozott lehetőségük van arra, hogy 
pluszt nyújtsanak.

A jelenlegi egyetemi rendszer belekényszeríti a hallgató
kat és a tanárokat az átlagba. De itt nem az a továbblépés 
útja, hogy visszatérünk a régi rendszerhez. Nem hiszem, hogy 
a tanár úrnak örömet okozna, ha csak kényszerből megmaradó 
hallgatókat kellene tanítania. Egész egyszerűen javítani kelle
ne a rendszert. Ahogy Meszéna tanár úr fogalmazott, meg
kell teremteni a rendszer többi elemét is. Ebben azonban sze
rintem Ön is sokat tehetne a tanári oldalon. Amióta én részt 
veszek a Hallgatói Tagozat munkájában, mi semmi mást nem 
akartunk, mint tiszta, világos viszonyokat az egyetemen. A 
hallgatói oldalt illetően valóban a jogok é.s kötelességek gyak
ran nem látszanak tisztázottnak. Ám az oktatói oldalon is szá
mos kérdés meg megvitatásra vár. Hogyan lehet mérni a taná
ri teljesítményt? Hogyan lehet biztosítani az objektív számon
kérést? Hogyan lehet megteremteni a partneri diák—tanár 
kapcsolatot? Hogyan lehetne elérni azt, hogy ne m arakodja
nak egymással, azaz a tanár—tanár kapcsolatot .megteremteni ? 
Ezeket megoldani véleményem szerint nem úgy lehet, hogy 
elmenekülünk, hanem úgy, ha itt maradunk, és vállaljuk a 
küzdelmeket.

Tisztelt Tanár Úr! Ha nem is értünk mindenben egyet, de 
együtt, vitázva, azt hiszem, többet tehetünk egyetemünkért.

Maradok tisztelettel: Rózsás Péter

PÁLYÁZATI  FELHÍVÁS!

Egy negyedéves hallgató véle
ménye :

— Amit Varga tanár úr 
mond el a 72 pontban, azzal 
nagyjából egyetértek. Én _ is 
úgy látom, hogy nincs igény 
a szakmai képzés iránt az 
egyetemen. Ezt Varga tanár 
ú r úgy fogalmazta, hogy a ta
nítvány fogalmát felváltotta a 
vizsgázó. Valóban az emberek 
többségét ma nem igazán mo
tiválja a szakmai tudás meg
szerzése. Azzal is egyetértek, 
hogy a közgázon mindent meg 
lehet dumálni, m indent el le
het intézni. Viszont a szabad 
tanárválasztással foglalkozó 
három cikk — amelynek szer
zői Forgó Ferenc, Meszéna 
György és Kupcsik József ta
nár urak — tartalmával vitat
koznék. Mind a három cikk 
egyöntetűen azt a következte
tést vonja le, hogy a diákok 
elvándorlása a jó tanártól is 
a szabad tanárválasztás hi
bája, és azt az egyenes követ
keztetést vonják le  ̂ ebből, 
hogy a szabad, tanárválasztást 
korlátozni kell, mert ez lesz a 
megoldás erre a problémára.

Véleményem szerint ez nein 
megoldás. Noha kétségtelenül 
van abban igazság, amiket a 
szabad tanárválasztás ellen 
felhoznak, tehát, hogy olyan 
tanárt választ a diák, ahol 
könnyen jó jegyet lehet kapni, 
de ez nem általános. Mert a 
diákok többsége azt mondja, 
ha már egyszer tanulni kell, 
akkor azt egy jó tanártól sze
retné megtanulni.

A hibás elgondolás szerin
tem ott van, hogy össze van 
kötve az oktatás a vizsgázta
tással. Véleményem szerint 
biztosítani kellene azt, hogy 
mindenki egyenlő eséllyel 
vizsgázhasson. Jelenleg ugyan
is az a gondja a diáknak, hogy 
nem egyenlő eséllyel indul. 
Aki jó tanárnál volt, az né
gyes osztályzatot kap, aki meg 
szigorúnál, az úgyis kettest 
vagy hármast fog kapni. Mi
ért kell, hogy ez így legyen? 
Nem értem! Amikor első, má
sodéves voltam teljesen mind
egy volt, hogy ki milyen ta
nárhoz járt szemináriumra, 
mert ettől függetlenül a zh- 
kat egyazon gárda javította. 
Így biztosítva volt az indulás

egyenlő esélye a vizsgán. Ha 
ez így lénne megoldva minden 
tanszéken, akkor ezzel kizár
hatnánk azt a lehetőséget, 
hogy valaki olyan tanárhoz 
menjen, aki neki jobb jegyet 
fog adni.
Azt hiszem, a szabad tanár- 

választás bármiféle korláto
zásával nem érnénk el sem
mit, mert aki akarna, ugyan
úgy átmenne más tanárhoz, 
mint eddig, mivel a közgázon 
mindent el lehet intézni, csak 
más módszereket választana 
hozza.

Az a véleményem, ha az 
egész országban törekszünk ar
ra, hogy a demokrácia, a piac- 
gazdaság törvényei érvénye

süljenek, akkor itt sem tehe
tünk mást. Azt pedig igenis 
mondom, hogy piacgazdasági 
szemlélettel próbáljuk kezelni 
a tanárválasztást. Mert ha kis 
különbség van két tanár kö
zött, akkor a rosszabbik tanár
tól nem fog elpártolni az ösz- 
szes diák, hiszen látni fogja, 
hogy hatvan diákot nem tud 
ellátni egy tanár. A létszám 
ugyanis mindenkinél egy fon
tos tényező. Hogyha pedig ak
kora a különbség a két tanár 
között, hogy az egyik még hat
van embernek is jobban tanít, 
akkor a másik tanárhoz ne is 
járjon diák. Az a tanár feles
leges az egyetemen. Ezt vi
szont n'em kellene korlátozni

Az Indiana Universitv, 
Schoo! of Business ösztöndíj- 
páiyázatot hirdet két BKS 
hallgató részére a tavaszi sze
meszterre, amely 1993. január 
U-én kezdődik.

Az ösztöndíjra 25 év alatti 
negyed- és ötödéves gazdálko

dási szakos hallgatók jelent
kezhetnek 1092. október 30-ig.

A pályázathoz szükséges, 
hogy a hallgató TOEFL vizs
gával rendelkezzen vagy eset
leg kiutazásig szerezze meg.

Bővebb tájékoztatás a nem
zetközi kapcsolatok osztályá
nál (215-ös szoba).

Legyünk m atem atikusok!
Legyünk matematikusok, mert azért jöttünk ERRE az 

egyetemre, hogy matematikusok lehessünk.
Legyünk matematikusok, mert így VALÓS érdekeinknek 

megfelelő színvonalon tanulhatnánk végre matematikát.
Legyünk matematikusok, hogy minél jobban kielégíthes

sük m atem atikatanáraink erkölcsi és szakmai igényeit.
Legyünk matematikusok, mert az ilyen magas szintű ma

tematikai tudás ELENGEDHETETLEN feltétele a közgazdász- 
diplomának.

Legyünk matematikusok, mert így legalább olyan rosszul 
járnánk, mint a jelenlegi elsősök.

Legyünk matematikusok — DE VIGYÁZVA! —, nehogy 
legközelebb éppen a mi túlzott igényességünk miatt dobja be 
egy matem atikatanár a törülközőt.

Takács Krisztián,
Ili. cvf., gazdálkodási kar

Szabó Attila „tőzsdejátékos”



Egy csónakban álproblémákkal
Szegén/ egyetemi kultúra

Koordináljon mostantól a piac és az érdeklődés.

— Akkor tehát mi a hely
zet? Lesz vagy nem lesz kul
túra az egyetemen?

Cz. Gy.:
— A pincében szokásos 

programok, például a szom
bati rockv klub a huzavona

m iatt ngm indultak be, a töb
bi program pedig „pénzhiány” 
m iatt áll, Úgyhogy ennél az 
.egész elvi vitánál pillanatnyi
lag fontosabb, hogy az egye
temi

Idén senki nem kapott pénzt 
az alapítványtól, pedig vala
mennyi pénz van, csak a mű
ködési zavarok m iatt hozzá
férhetetlen.

— Azt jelenti ez, hogy az 
énekkar, a tánckar is szüne
tel?

A. I.:
— Nem. Az énekkar nagyon 

jó, tavaly új karnaggyal kezd
tek dolgozni, aki közgázos di
ák volt, mielőtt a Zeneakadé
miára fölvették. Mintegy har
mincán vannak, heti egyszer 
a Zsil utcában próbálnak, sok 
új közgázos tag van, táboruk 
volt, kórustalálkozóra mentek. 
Ez kész csoda, hisz a karnagy 
egy éve nem kap fizetést, 
zongorakísérő nincs, sőt zon
gorával próbálni sem tudnak, 
m ert nem fér be a nekik ki
jelölt terembe. A tánckar a 
Veress Pálnéban próbál, van
nak újak, voltak táncházak, ők 
is elvannak gyakorlatilag 
pénz nélkül. A volt Tanul
mány, most Arvisura Színház 
elvileg félig az egyetemé, de 
gyakorlatilag semmit nem 
adunk nekik: pénz nincs rá 
juk, a Rádayban nem engedik 
őket próbálni, a főépületben 
sincs számukra terem, úgy
hogy, bár szívesen vennék a 
kapcsolatot, egyszerűen nincs 
mit nyújtanunk számukra.

Cz. Gy.:
— A filmklub idén is elkez

dődött. A dzsesszklub úgy 
ahogy elvan, azaz a Drescli 
együttes rendszeresen játszik, 
d e 'se n k it sehonnan nem tu 
dunk felléptetni, még Pécsről 
sem tudunk senkit idehozni. Az 
am atőr film- és fotókör vege
tál, pénzt nem kap, maradék 
összegekből vettünk anyagot. 
Fotókiállítást idénre is szer
vezünk, bár pénzt erre sem 
lehet kapni. Az alapítványba 
egyébként semmilyen nem au
tomatikus összeg nem jött már 
jó ideje, pedig a volt közgá
zosok olyan helyeken dolgoz
nak, ahonnan viszonylag nagy 
pénzekkel segítenének. Egye
lőre hiába is adnának, az 
egyetemi kultúrának még 
számlaszáma sincs, ami fo
gadná az adományokat. Szó
val minden vegetál, belhar- 
cok. indulatok vannak, pedig 
a demagógiát lehántva egy 
csónakban ül mindenki, a 
közös érdek az, hogy több jó 
program legyen az egyetemen. 
Valós érdekellentét senki kö
zött nincs, álproblémákkal 
gyűrkőzünk, közben a dolgok 
állnak és -semmilyen döntés 
nem születik, minden bizony
talan . . .

M. G.

„Fogadj fiadnak, istenem, 
hogy ne legyek kegyetlen árva”

(József Attila)
Mi az istenhit? Mi a létjo

gosultsága a kereszténység
nek? Nehéz összesűríteni egy 
cikkbe azokat a válaszokat, 
amelyeket magam számára 
megfogalmaztam. Ebben a 
cikkben azokat a gondolato
kat szeretném közreadni, 
amelyek valamilyen gerincét 
alkotják vallással, keresztény
séggel kapcsolatos nézeteim
nek. Először egy állítást fo
galmazok meg, amelyet a ké
sőbbiekben megmagyarázok: 

az istenhit általános és ter
mészetes pszichés szükséglet.

Minden ember életét jellem
zi valamiféle irányulás egy 
vagy, több dolog felé, amitől 
boldogságot, megelégedést vár. 
Ezek, többnyire dolgokban, 
személyekben testesülnek 
meg. Ilyen célok, példák, min
ták, mércék lehetnek pop
sztárok, politikusok, sporto
lók, mozgalmak, eszmék stb. 
vagy akár önmagunk. Ez az 
irányulás a hívő ember szá
m ára a transzcendenciában ér 
véget, az ateista ember az 
irányulás végét valamilyen

dologban (dolgokban) találja 
meg. Ezeket a dolgokat az 
jellemzi, hogy múlandók, úgy 
is lehet mondani, hogy hosz- 
szabb távon nincsen értel
mük.

Mi leszyha vége lesz m ind
ennek, mi lesz, ha meghalok? 
Hű, ebbe jobb bele nem gon
dolni! Hessegeti el az ember a 
gondolatot, fia szembesülünk 
ennek valóságával, akkor ezt 
érezzük;

„Meggyűlöltem az életet, 
mert bosszantónak találtam  
azt a fáradozást, ami a nap 
alatt folyik. Minden szélker- 
getés és hiábavalóság!” (Pred. 
3.17)

De nem kell visszamenni az 
ószövetségi írásokhoz, lehet 
meríteni a jelen világából is. 
Ez az életérzés figyelhető 
meg az underground zenei 
irányzatok képviselőinél is.

„What ever you do, is ne
ver enough!” (CURE)

Én becsülöm ezt a bátor 
szembenézést a valósággal, az 
élet értelmetlenségével, de az 
emberben van valami, ami

nem tudja elviselni a kilátás- 
talanság'ot, az irányulatlansá- 
got. A teljes szembesülés 
eredménye általában a mene
külés az önzésbe (ha már 
olyan rövid az élet, használ
juk ki, am it lehet), p  hektikus 
sikerhajszolásba, vagy gyak
ran a mámorba •(pl:* kábító
szer), illetve az agresszivitás
ba (bűnözés).

Van egy másik út is: 
„Szorult helyzetükben az

Úrhoz kiáltottak 
s megmentette őket minden 

félelmüktől, 
elküldte szavát, hogy

meggyógyítsa őket” 
(Zsolt 107.19)

Azt olvashatjuk a zsoltá
rokban, hogy az úr megsegíti 
azokat, akik benne bíznak. 
Nem azzal, hogy a fáradtsá
got, verejtéket megszünteti, 
hanem azzal, hogy értelmet ad 
nekik!

Ez mind nagyon szép, de 
hol a bizonyíték, ki és mi biz
tosít engem, hogy ez nem il
lúzió? Én a bizonyítékot ma
gamban találtam  meg. Az ön
ismeret vezetett el oda, hogy

felfedezzek magamban valami 
isten után vágyakozót, ami kü
lönös módon kapcsolatban 
van az igazságosság és a har
mónia utáni vággyal.

Ezek után csodálkozzunk rá 
a vallás jelenségére a világ
ban. A világ minden részén, 
á különböző társa'dalmak m in
den rétegében lehet találni 
hívő embereket. Isten keresé
se általános jelenség az em
berek között. Kihangsúlyoz
tam, hogy az emberek között, 
hiszen az állatok élnek „csak” 
materialista módon, mert 
minden törekvésük az anyagi 
világ felé fordul.

Az ember az egyetlen „ál
la t”, amely nem képes arra, 
hogy kizárólag a természet 
függvényeként éljen.

Na jó. De melyiket válasz- 
szam a sok vallás közül? 
Egyáltalán, m iért van ennyi
féle vallás?

Ez a sok vallás mind az 
ember istent kereső tevékeny
ségéről tanúskodik. A ma
gára hagyott emberi értelem 
pedig sok mindent fel tud

fedezni Istenből: megnyilat
kozását a teremtésben, létezé
sét, és azokat a tökéletessége
it, amelyekben a kereső ember 
eltorzult u takra is tévedhet a 
vallás gyakorlása közben az 
emberáldozattól a szakrális 
orgiákig.

Hazudnék, ha azt monda
nám, hogy minden szóba jö
hető alternatívát megvizsgál
tam, és teljesen tudatosan, ra
cionálisan választottam. Ez le
hetetlen is volna. Azt sem á l
lítanám  viszont, hogy . m ind
egy, melyik vallást követi az 
ember, mivel nagyon is kü
lönbözőek tudnak lenni a val
lás gyakorlásából eredő kö
vetkezmények az ember éle
tében és a társadalom műkö
désében. Én úgy éreztem, hogy 
a kereszténység tanítása ne
kem szól. A keresztény em
ber hite Jézus hitelességének 
elfogadásán alapul. Számomra 
a Krisztus esemény (ami tör
ténelmi tény) jelenti az Istent 
kereső ember találkozását va
lódi isteni természettel.

Engedjék meg, hogy egy 
nem a vallás belső logikájá
ból adódó érvet mondjak a 
kereszténység mellett. Ha egy 
vallás Istentől ered, akkor az 
a vallás egyrészt hatásosságá
val bizonyítódik, (sokan lesz
nek a hívek, sokan ápolják, 
őrzik, akik gondoskodnak a r 
ról, hogy sokak számára hoz
záférhető legyen a vallás);

másrészt lehetőséget ad nagy
fokú mélységi tagozódásra, 
vagyis egyaránt tud adni 
egyszerű és nagy képességű 
embereknek, egyszerre lehet 
űzni radikális és „laza” for
mában is. Ezek a tulajdonsá
gok biztosítják a legnagyobb 
hatékonyságot, eredményessé
get. Hiábavaló például egy 
olyan tanrendszer, amelyik 
maximálisan tökéletes élet
módbeli kérdésekben, de azt 
csak néhány ember tudja 
megérteni és megvalósítani.

Ezeknek a kritérium oknak 
a mai világban a leginkább a 
kereszténység felel meg. Jézus 
tanítása — amely egyszerre 
tud lenni pofonegyszerű és 
hihetetlenül gazdag — meg
szólaltatja és kifejezésre ju t
ta tja  azt a bizonyos Isten 
utáni vágyakozást az em ber
ben. A kereszténység a legel
terjedtebb vallás a világon. A 
Biblia a legtöbb nyelven ol
vasható, a legnagyobb pél
dányszámban megjelent könyv. 
Szintén a Szentírás az a könyv, 
amelynek témáiból a legtöbb 
zenei és irodalmi művet alkot
ták. Jézus Krisztus bizonyság- 
tétele igazolódni látszik:

„Az ég és a föld elmúlnak, 
de az én beszédeim sem m ikép
pen el nem  múlnak. (Mt. 24,35).

Ball Zsolt

Szent-Györgyi A lbert 
erkölcstana

Nevelés, erkölcs, életmód, házasság, szerelem, gyerekek — 
mind-mind olyan témák, amelyekkel kapcsolatban sokakban 
zavar és tétovaság van manapság. A  ’60-as évektől fogva a m in
denkori ifjúság feszegette a korlátokat, szabad, természetes 
életformákat fedezett föl magának. Az akkori lendület után, 
most egyre több módon hódítanak a valláserkölcs tanai. Hadd 
emlékeztessünk Szent-Györgyi Albert Nobel-díjas magyar tu 
dós idevágó nézeteire, amelyeket 1970-ben, a vietnami háború 
idején ajánlott az ifjúságnak Az őrült majom címmel.

A nevelésről: „Amit mi ne
velésnek nevezünk, az nem 
egyéb, mint az agy programo
zása abban a korai szakasz
ban, amelyben még formálha
tó . . .  a nevelés az emberiség 
egyik legfontosabb tevékeny
sége. Csodálatos lehetőségek 
felé nyit kaput, de ugyanak
kor szörnyű veszedelmeknek 
teszi ki az em beriséget. . .

A politikai rendszerek min
denkor kihasználták ezeket a 
lehetőségeket. Minden új poli
tikai rendszer első feladata az 
volt, hogv megteremtse saját 
nevefési rendszerét, amely az 
érdekeit szolgálja és a rend- 
sze.' megszilárdulását biztosít
ja.

Az erkölcsről: „Mózes Tíz- 
par ncsolata '■-odálatos tömör
séggel összegzi a  legfőbb er

kölcsi törvényeket; A legfonto
sabb parancsolat: Ne ölj.” De 
a természet öldöklésre épül! 
Próbáld csak megtanítani a 
tigrist arra, hogy ne öljön — 
kinevetne, ha tudna nevetni. 
Tanítsd az egeret arra, hogy 
ne lopjon . . .

Az előbb em lített két paran
csolat társadalmi berendezke
désünk alapja. A belőlük fa
kadó ellentmondás abban rej
lik, hogy az ember ragadozó 
állat, és abban különbözik a 
többi ragadozótól, hogy saját 
fajtársait is képes zsákmányul 
ejteni. Otthon szereti a békét, 
ugyanakkor szívesen indul va
dászni, hogy másokon uralkod
hasson. Ennek megfelelően 
kétféle erkölcsre van szüksé
ge: otthoni célokra egy magán
erkölcsre, zsákmányszerző út

jain pedig egv nyilvános, kö
zösségi erkölcsre. A két er
kölcs szöges ellentétben áll 
egymással. Ami szégyen az 
egyik erkölcsi kódrendszerben, 
az dicsőség a másikban — és 
viszont. . .

Sajnos ez a közösségi erköl
csi kód nem csupán a csúcson 
trónolóké. Valamennyien elsa
játítjuk, am int így vagy úgy 
részt veszünk a kormányzás
ba... Ez történik például ak
kor, amikor megválasztjuk a 
héjákat és végtelen miliiárdo- 
kat szavazunk meg a háború
ra, a pusztítás és öldöklés fé-, 
lelmetes gépezeteire — majd 
az oltár elé járulunk, és Isten 
áldását kérjük.”

Az erőszakról: „amikor 
Johnson elnök tanácskozást 
hívott össze az Egyesült Álla
mokban terjedő erőszak okai
nak kiderítésére, képmutató 
korunkra jellemző módon min
denki úgy tett. mintha nem 
venné észre, hogy a mai erő
szaknak lehet némi köze Viet
namhoz, ahol igencsak elfog
lalt bennünket mintegy félmil
lió ember megcsonkítása és 
meggyilkol sa . . .

Ügy látszik, az erőszak ko
runk egyensúlyzavarának 
egyik tünete; a vietnami há
borúval csak egy újabb teteit 
adunk hozzá korunk legna
gyobb szervezett bűnügyeinek 
lajstromához.”

A szexről: „A nemiség és az 
éhség az ember legerősebb

vágya, és ezek ébresztik a leg
erősebb érzéseket is. Az éhség 
gyakran vezetett forradalm ak
hoz, a nemiség alig. Nincs po
litikai jelentősége, csak ökoló
giai szempontból fontos. Emel
lett a legerősebb hatóerő; nél
küle nyilván megszűnne az 
é le t..

A szexben a magasztost a 
közönségestől csupán egy haj
szál választja el. A keresztény 
vallásoknak sohasem sikerűit 
következetes álláspontot ki
alakítaniuk ezzel kapcsolat
ban: bűnnek bélyegezték a há
zasság előtt, és áldásukat ad
ták rá a házasságban. Ehhez 
hozz'tapadt az a múltból meg
m aradt érzés, hogy mindaz 
bűn, amin k bármiyen köze 
yan a házasságon kívüli nemi 
élethez. Ezt az örökséget hagy
ta ránk a vallás. Ügy látszik, 
fiataljaink ma lerázzák ma
gukról ezt a  természetellenes 
örökséget. . .

A nemzedéki szakadékról:
„A mai felnőttek a háború 
előtti és tudomány előtti érté
kek szemüvegén át látják a 
világot. Azt képzelik, hogy csak 
némi toldozgatásra-foldozga- 
tásra van szüksége, és minden 
megy tovább. Az eredmény: 
egyre mélyebbre süllyedünk. 
Korunk tudományos forradal
ma miatt minden emberi in
tézmény egyre gyorsabban 
öregszik, ennek következtében 
kialakult körülöttünk egy kép
mutató világ, amelyben való

jában minden más célt szol
gál, mint am it hirdet. Ifjúsá
gunk mindenestől visszautasít
ja  ezt az anakronizm ust. . .

Ügy érzik, minden hazug
ság. A nagy po’itikai pártok a 
profitért és a hatalom ért hada- 
kgznak, a hadsereg uralomra 
tör, miközben az ő fiatal tes
tükön hízik. Hallják, hogy az 
egyházak szeretetet prédikál
nak, de nem emelik fel szavu
kat egy elm aradott nép lemé
szárlása ellen. És azt is látják, 
hogy az egyház a túlnépesedés 
felé taszítja a világot a vallá
si imperializmus kedvéért; el
lenzi a családtervezést, és ta
gadnia a gyermekeknek azt a 
jogát, hogy szerető gondosko
dással várt vendégként érkez
zenek erre a világra. Látják, 
hogy a vallások mindig a ha
talom , ° 'dalán állnak. És azt 
is látják, hogy amíg a világon 
a gyermekek fele naponta 
éhesen tér nyugovóra... mind 
magasabbra és magasabbra 
rakjuk az atombomba- és ra- 
ké'.afc almakat.”

A kiútrál: „A kérdés immár 
az> hogy milyen alapokra épül
h e t . . .  az új világ.

A vallásra? Sajnos egyetlen 
olyan vallás sincs, amely ösz- 
szefogná az egész emberiséget, 
vagy minden emberhez szól
na . . .

Számomra nyilvánvaló, hogy 
azt a világot, amelyet a tudo

mány hozott létre, csak annak 
a tudománynak az elveivel és 
módszereivel lehet biztonságo
san kormányozni, amely ezt a 
világot, és magát a tudományt 
is megalkotta. Lehetetlen a 
tudomány '»szközeivel új vilá
got terem teni, aztán olyan el
avult, érzelmes elvekre építve 
kormányozni, m int a félelem, 
az uralom - és hatalomvágy. 
A_ tudomány két fő értéket kí
nál . . .  Az egyik a szellem, a 
másik a módezer.

A tudomány szelleme egy
ben a jóakarat, a kölcsönös 
tisztelet, és az emberi össze
tartás szelleme i s . . .  A tudó
sok egyetlen közösséget alkot
nak, amely nem ismer térbeli 
és időbeni h a táro k at. . .

A tudományos módszer lé
nyege, hogy a problém ákat 
m int problém ákat kezeli, így 
keresi a legjobb megoldást 
előítéletek, és sovinizmus nél
kül. Nem azt kérdezzük, hogy 
kinek van igaza, hanem azt, 
hogy mi az igazság. . .

Ha létezit a teremtő, azzal 
adhatjuk meg neki a legna
gyobb tiszteletet, hogy tanul
mányozzuk, --'.ígértjük és meg
becsüljük alkotását. A tudo
mány ezt teszi, é;; ha kutató
m unkám at végzem, úgy ér
zem, mintha istentiszteleten 
volnék; ugyanazt érzem, m int 
Haydn, amikor komponált: 
mindig ünneplőbe öltözött, 
m intha templomban lett vol
na.”

kuliúrál finanszírozni hivatott alapítvány nem működik.lönbségünk van. Tavaly a 
pinceklub körül kezdődött, 
amikor a HT akkori elnöke 
beszámoltatott és világossá 
tette, hogy nekik kell a kocs
ma. Akkor Monekné gazda
sági főigazgató még a sarká
ra állt és kinyilvánította, hogy 
diákoknak nem adja ki, csak 
szakembernek. Akkor ennyi
ben m aradt a dolog, de idén 
májusban újrakezdődött, m ajd
nem ugyanúgy. A HT most a 
vezetői értekezlet elé vitt egy 
szöveget a közművelődés meg
reformálásáról, ami a gyanút
lanoknak nagyon tetszett, pe
dig világos volt, hogy sem
miféle kulturális koncepció
juk nem volt, de tudták, hogy 
a büfét direkten nem lehet

csakúgy, m int hajdan :

Nem véletlen, hogy akkor 
pluralizálódni akart a diák
ság, el is érték az akkori hall
gatók, hogy az egyetemi KISZ- 
bizott'ság kivonult a kultúrá
ból, a szociális ügyekből, a 
sportból.

Cz. Gy.:
— A baj az ezzel, hogy nem 

operatív a dolog. Nem azzal 
foglalkozunk, ami a legfonto
sabb, nem azon törjük magun
kat, hogyan lehetne pénzt sze
rezni, hanem koordináló bi- 
zottságosdi folyik, prekoncep-

célba venni. így került sor a 
pályázat kiírására. Hosszas 
vitákkal sem sikerült a HT-t 
meggyőznünk arról, hogy az 
egyetem klubját nem szabad 
pályázattal kiadni, csak a bü
fé jöhet szóba. Szerintünk tú l
vannak már a diákok azon, 
hogy a klub rendszeresen 
iiyen-olyan programot kínál
jon, ha kell, ha nem, ehe
lyett elérhetővé kellene ten
ni, hogy ha van igény, 
ha van ötlet, szervező, akkor 
legyen benne valami rendez
vény. Ezek a mostani törek
vések kísértetiesen emlékez
tetnek a 15 évvel ezelőttire. 
Az egyetemi tanács ülésén és 
máshol is voltak akik ebben 
központosítási törekvéseket 
látnak,
KISZ-bizoltság idején.

dókon alapuló strukturális 
vízfejek iránti igény fogalma
zódik meg. S mindez egy 
olyan korszakban, amikor nem 
a kulturális igények túltengé- 
se jellemző az egyetemen, ha
nem az, hogy kevés az ötlet, 
kevés a működőképes csoport. 
Úgyhogy ne koordináljon itt 
semmilyen felkent szervezet, 
m ert egyrészt nem nagyon 
van mit, másrészt m ert épp 
ez az, ami eltűnik a múlt 
rendszerrel.

Tanév elején meg szoktuk 
kérdezni a közműv. titkársá
got a várható programokról, 
terveikről. Idén — főleg a 
pinceklub körüli bizonytalan
ság és az emögött levő szem
léletbeli különbségek miatt — 
később kezdődött az év a 
programok terén.

— Mi várható mostantól 
■fogva? — kérdeztük Kovács- 
né Audikovszky Irén titkár
ságvezetőt és Czabán György 
klubvezetőt.

Cz. Gy.:

— Mindenhol váltás körüli 
időszak van, keresik az egye
temek, hogyan lehet a köz- 
művelődést megszervezni. Tit
kársággal, alapítványi formá
ban, öntevékeny diákcsopor
tokra alapozva, vagy másho
gyan? Általános a tanácsta
lanság. Nálunk is tisztázat
lan a helyzet, nincs szabá
lyozva,

mindenki beleszól, megkeveri, aztán otthagyja.

A. I.:

— Elhatároztuk, hogy kö
rülnézünk közművelődésügy- 
ben a többi egyetemen. Ta
pasztalatunk szerint a közgá
zon van az egyik legrosszabb 
helyzet, főleg a szemléletet 
illetően, úgyhogy valószínű
leg rajtunk kívül senkit sem 
fog érdekelni, hogy máshol 
miként mennek a kulturális 
ügyek. A Műegyetemen példá
ul lC-án „szervezik a kultú
rá t” s mielőtt bárki azzal ér
velne, hogy biztos a Szkéné 
Színház miatt, hadd mondjam

nem tudtuk eldönteni, mi

vagy sem, m ert a pénzünkön 
nem látszott meg.

— A kis fizetés csak egyi
ke nehézségeiteknek.

el, hogy a színházzal hatan, 
nyolcán foglalkoznak közülük. 
Az egyetemi változások ide
jén a rektor tárgyalt velük 
arról, miként képzelik továb
bi munkájukat, s ennek ered
ményeképpen valóban segí
tik, nem pedig gátolják őket. 
A hallgatói képviselet ott 
nagyon örül annak, hogy ak
kora fizetésért vannak embe
rek, akik kultúrát hajlandók 
csinálni a műegyetemisták
nak. A személyes anyagi ré
sze itt is hasonló a dolognak: 
a legutóbbi fizetésnapon

vajon kaptunkrc emelést,

A. I.:
— Mi nem harcolunk sen

kivel, de bizonyos felfogással 
szemben alapvető nézetkü
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A kérdések a következők:

• <..*lMaay?T°7s/ ág?á a hatalom megragadása elsősorban az 
intézményi hatalomváltással ment végbe. A  második menet- 
I  n J ,  P“zdasáC u?raelosZtasára kell hogy sor kerüljön. Az ön 
véleményé szerint mi az a konfiguráció, amellyel úgy tudjuk
ö r íz A lÁ Á } s?°Jlyokat  elosztani, hogy a társadalmi békét meg- 
W Í “ ? ’ g ő z b e n  a folyamatosság biztosításával ez a változás 
minőségileg a modern viszonyoknak megfelelően újat is jelent.

f -  a, . oazdasagi programoknak különböző vonulatai 
vannak. Ezeknek egy nemzetgazdasági szintézisben való meq- 
foga.mazasara milyen érintkezési pontokat lát, egyáltalán lehe
tőség van-e erre?

3. Milyen lehet a jövőképe Magyo.rországnak a közép- 
európai régióban elfoglalt helye alapján, ön szerint hogyan 
fogunk cím  az ezredforduló után?

Ezúttal Ágh Attila, a politikatudományi tanszék vezetőjé
nek válaszait közöljük.

Á g h  A ttila :
T "  B •• rü

együk „yggye 
az európai integrációt

S zán d ék o lt eg y o ld a lú ság g a l a  fe lte tt  k é rd é se k re  c sak  az eu ró p a i 
in teg rác ió  szem p o n tjáb ó l k ív án o k  vá la szo ln i, m e rt ezt ta r to m  a  leg 
fo n to sab b  tén y ező n ek , s  egy b en  lehe tővé  tesz  egy rö v id  ö sszefog la lást
is.

Magyarországon a hata
lomváltást m int közvet

len politikai átmenetet első
sorban a de-Európaizálás 
megszüntetéseként írhatjuk le. 
Megkezdődött az európai típu
sú demokrácia intézmény- 
rendszerének kiépítése, de még 
csak formális, elitdemokrácia- 
ként, amely nem fogja át a 
politika egész intézmény- 
rendszerét, még a makropoli- 
tika szintjén sem teljes az á t
alakulás, a mezopolitikában 
(érdekszervezetek) és mikro- 
politikában (a civil társadalom 
egyesületei) még jószerével el 
sem kezdődött. Ezárt nem lá
tom ugyan értelmét valami
féle második szakaszról be
szélni, amelyben úgymond a 
gazdaság kerülne előtérbe, hi
szen még a politika átalakulá
sa sem fejeződött be, de ez a 
szakaszolás sem jogosult, mert 
a  hatalomváltás történelmi 
pillanatai után az új politikai 
elitnek rögvest a gazdaság felé 
kellett volna fordulnia. Ma
gyarország 1990 tavaszán nagy 
történelmi lehetőséget szalasz
to tt el a határozott gazdaság- 
politikai váltásra és válság- 
kezelésre, a spanyol típusú 
társadalmi és gazdasági pak
tum  megkötésére és ezért igen 
súlyos “árat fizettünk már és 
fogunk még fizetni a követke
ző évtizedben. Az új kormány
zat történelmi felelőssége az 
is, hogy az európai integráció 
nem vált „üggyé” és mint 
döntő közügy nem került a 
politikai és parlamenti viták 
napirendjére, hanem meg
m aradt az elvont ideoló
giai viták és jelszavak szint
jén. Az európai integráció 
„ügye” ugyanis azt jelenti, 
hogy fel kell vállalni és kezel
ni kell azokat a megsokszoro
zódó konfliktusokat, amelyeket 
a csatlakozás vált ki. A jelen
legi, a nyugat-európaitól m ar
kánsan eltérő hatalmi szerke
zetben, az érdekszervezetek és 
a makropolitika közötti „ki
egyezés” m int a két szféra 
szerves összekapcsolódása hiá
nyában, még a meglévő 
konfliktusszint is csak nagyon 
alacsony hatékonysággal ke
zelhető.

@ A gazdasági programok 
szűk keresztmetszetét ab

ban látom, hogy a kormány
pártoknak alapvetően nincs 
gazdaságpolitikája, az ellen
zéki pártoknak meg nincs ki
terjed t apparátusa részletes 
gazdaságpolitikai alternatívák 
kidolgozására. Így a kitűnő 
közgazdászok hazájában a 
pártok program töredékekkel 
csatáznak, a parlamentben pe
dig a módosított törvények új-

ramódosításával foglalkoznak, 
m ert a kormánykoalíció nem 
állt elő egy radikális gazdasá
gi stratégiával, csak toldozzák- 
foldozzák a régit, s menet köz
ben kiderül, hogy a koalíció 
vetélkedő csoportjai által ki
erőszakolt rövid távú meg
oldások működésképtelenek és 
ilyenkor újabb módosításra 
kerül sor. Az európai integrá
ció perspektívája egyrészt egy 
pozitív kényszerpályát jelöl 
ki, másrészt figyelmeztet a r 
ra, hogy a pozitív európaizálás 
m int a strukturális alkalmaz
kodás folyamata csak komplex 
lehet, s ezért a manapság oly 
divatos gazdasági redukcioniz- 
mus eleve kudarcra ítélheti az 
Európához való csatlakozás 
programját.

Nevetségesen optimista 
vagyok Magyarország jö

vőjét illetően a következő év
tizedben, ha nem tévedünk 
bele a szélsőjobb, a nacionalis
ta populizmus zsákutcájába, 
ami ma fenyegető „gyermek- 
betegség” minden fiatal de
mokráciában, de nekünk jó 
esélyünk van, hogy viszonylag 
gyorsan kiheverjük, nagyobb 
veszteségek nélkül. Magyar- 
ország, Csehország és Szlové
nia lesz képes a felgyorsított 
felzárkózásra a kilencvenes 
években, s ehhez meg is fogja 
kapni az Európai Közösség 
támogatását, amely elegendő 
lesz ugyan a keserves felzár
kózásra, de semmiképpen sem 
arra, hogy elkerülhessük a si
ralom völgyét a következő 
években. Ez pedig egy nagyon 
optimista perspektíva a közép
es kelet-európai régióban, ahol 
még évtizedekre a súlyos vál
sághelyzet állandósul. Nevet
séges optimizmusom arra is 
kiterjed, hogy a kilencvenes 
évek közepétől fel fognak 
gyorsulni a gazdasági, politi
kai és társadalmi változások, 
ugyanis a magyar társadalom 
fejlődési potenciálja nagyság
rendekkel nagyobb mint ami
lyet a tradicionalista tévhitek
be bonyolódott új politikai 
kurzus mozgósítani tudott. A 
helyzetjelentés tehát az, hogy 
„gyenge kezdés után erősen 
visszaesett”, de a prognózisom 
viszont az, hogy ez a társada
lom rendkívüli mértékben ta
nulóképes és dinamikus, s a 
kilencvenes évek közepétől 
ezt oly mértékben bizonyítani 
fogja, hogy úgy meglepi majd 
az öreg Európát m int a „finn 
csoda”. Persze csak akkor, ha 
a legszélesebb társadalom szá
m ára is mozgósító „üggyé” 
tudjuk tenni Európát az ima- 
pialmok pergetése helyett.

tottunk”, jóllehet sem ez, sem a többi sziget, de még a 
kontinentális Amerika sem voltak gazdátlanok, mert 
mór emberek ilyen-olyan társadalmi közösségben laktak 
ott és élték életüket, igaz, a korabeli európaiak szemé
ben civilizálatlannak tűntek. Mi sem volt tehát term é
szetesebb, hogy mindenki, aki a spanyol király nevében 
érkezett oda, ugyancsak spanyol birtokká minősítette 
Amerika földjét. A „bennszülötteket” élet-halál küzde
lemben, karddal és kereszttel pacifikálták és civilizálták.. 
Ennek során kiderült, hogy a „barbár bennszülöttek” 
korántsem barbárok, s a civilizációt hozók sem mindig 
civilizáltak.

Az ún. indián magaskultúrák sem tudtak ellenállni a 
spanyol hódítóknak, mint a mai Mexikó területén lévő 
azték társadalom. Az aztékok, a mayák és az inka biro
dalom hozzájárulása az egyetemes emberi kultúrához 
— talán kis túlzással — az ókori közel-keleti kultúrák 
léptékével mérhető, annál is inkább, mert számos analó
gia fedezhető fel közöttük. Az egyik ilyen kulturális ér
ték, egy mexikói piramis jelképpé vált. A Mexikó-városi 
Három kultúra tere nem csupán a tradicionális indián 
társadalom építészeti maradványait őrzi, hanem a spa
nyol koloniális emlékeket, de bemutatja a kettőt ötvöző 
modern Mexikót is. A kultúrák szintézise eredetének 
pedig a következőképpen állít emléket egy kőlapon ol
vasható felirat: „1521. augusztus 13-án került Tlatelolco, 
amelyet Cuauhtémoc védett hősiesen, Hernando Cortez 
hatalmába. Nem volt ez sem győzelem, sem vereség: fáj
dalmas születése volt a mai Mexikó mesztic népének”.

Ezek az emlékező sorok ugyan egyértelműen Mexikót 
idézik, de — mutatis mutandis — egész Közép- és Dél- 
Amerika latin-amerikanizálódására utalnak. Indiánok és 
spanyolok (kreolok), afrikaiak és késői európai bevándo
roltak a latin-amerikai társadalmak olyan sajátos struk
túráját hozták létre, amely csak a maga latinamerikai- 
ságában érthető meg. Kultúrák szintézise és társadalmi 
dezintegráció, a felemás felzárkózást súlyos társadalmi 
áron így-úgy megvalósító (vagy annak látszatát keltő) 
duális gazdaság, az egyidejű periterizálódás és fejlődés 
egyaránt sajátossága Latin-Amerikának.

I atin-Amerika a mostani történelmi évfordulóhoz is 
kétségek közepette ért el. A nyolcvanas évek el

húzódó társadalmi, gazdasági válsága, az „elveszett” év
tized súlyos szociális terheket rótt latin-amerikai társa
dalmakra, kivált a „felfedezettek” és a velük azonos 
sorsközösségbe kerültek leszármazottaira. A kilencvenes 
évek viszonylag jól kezdődtek, mintha látszanának a 
gazdasági stabilizálódás jelei, legalábbis az objektív 
elemzést optimizmussal elegyítő értékelések szerint. La- 
tin-Amerika gondjai azonban továbbra is olyan súlyo
sak, hogy — sajnos — még korántsem vált időszerűt
lenné az a fohász, amelyet a híres nicaraguai költő. Ru- 
bén Darío néhány évtizeddel ezelőtt vetett papírra:

„Balsors admirális, szegény Kolumbusz,
könyörögj hát a földért, mit felfedeztél!”

KOLLÁR ZOLTÁN

A merika „felfedezése” azon kevés egyetemes történeti
esemény közé tartozik, amelyről szinte mindenki 

tud valamit, álmából felébresztve is fújja: Kolumbusz 
fedezte fel Amerikát. S ha a dátumot valaki elfelejtette 
volna, mára alighanem ez is eszébe jutott, hiszen az el
múlt egy-két évben Amerika felidézése jóformán min
dennapos, nem csupán a hajdani felfedezés évfordulója 
okán. A gazdag Észak emlegetése alighanem érthető, de 
Latin-Amerika divatos kontinens lett. Az adósságválság, 
az inkább sikertelen, m int sikeres stabilizációk és adós
ságkezelés, a politikai instabilitás, a demokrácia és dik
tatúra történelmi' „váltórendszerei” egyaránt kedvelt 
fordulatai tanulmányoknak, nyilatkozatoknak, mintha 
latin-amerikai példával üzenni lehetne. Az ilyen és ha
sonló sztereotípiák Latin-Amerikáról lennének egyete
mes szemléletünk bizonyítékai? De értjük-e valóban 
Latin-Amerikát? Nem kellene-e ú jra felfedezni?

Hogy a mai Latin-Amerikát megértsük, valóban el 
kell gondolkodnunk azon, mit „hozott” számára a „fel
fedezés”. A „felfedezés” történelmi szerepét, nem kevés
bé Kolumbusz személyiségét természetesen sokan vitat
ják, de azt aligha lehet elvitatni, hogy e földrajzi fel
fedezéssel, majd az őt követőkkel a világ egyetemessé 
válása lendületet kapott, és Közép- és Dél-Amerilca ős
honos társadalmai kénytelenek voltak elindulni latin- 
amerikanizálódásuk útján. Természetesen ez utóbbi is 
csak a modern világgazdaság fejlődésével párhuzamban 
érthető meg, elfeledkezve a (gyakran) csak európai 
szemüvegen keresztüli vizsgálódásról. Ennek első lépése 
talán az, hogy nem csupán Kolumbusznak állítunk em
léket a nevezetes történelmi évfordulón, hanem azon is 
elgondolkodunk: mindenkinek oka van-e önfeledten ün
nepelni (Latin-)Amerikában.

rthető, Amerika „felfedezése” kapcsán elsősorban és 
általában Latin-Amerikára gondolunk, hiszen a 

világhatalommá fejlődött Eszak-Amerikát legfeljebb 
csak az emlékezteti arra, hogy valaha Közép- és Dél- 
Amerikával együtt volt a felfedezés „tárgya”, hogy ős
lakosaiknak sorsában sok a párhuzam. S talán az sem 
véletlen, hogy Európa inkább ünnepelt, mint Latin- 
Amerika, míg Amerika őslakóinak, az indiánoknak egy
általán nem támadt kedvük önfeledt ünneplésre. Persze, 
azért Európa ünneplése sem volt teljesen felhőtlen, mert 
még mindig nem dőlt el, mely országé a felfedezés 
dicsősége. Olaszországé vagy Spanyolországé (vagy más 
országé)? Hiszen még Kolumbusz genovai születését is 
számosán megkérdőjelezik, de nemzetisége végképp vita
tott. Így aztán több ország is magának tulajdonítja az 
elsőséget. Hogy a vikingekről ne is szóljunk, akik kiváló 
hajósok lévén, hajóikkal bizonyosan korábban jutottak 
Amerika partjaihoz, m int a Kolumbusz irányította há
rom hajó 1492. október 12-én.

Egy azonban biztos: a vikingek még nem kebelezték 
be Amerikát, de Kolumbusz, tanúk jelenlétében, rög
vest birtokba vette a földet, a naplója szerint ekképpen: 
„ . . .  a királynak és királynénak, uraim nak és paran- 
csolóimnak nevében birtokba veszem ezt a szigetet, 
amint ez az okmányokból kitűnik, amelyeket ott kiállí-

mai sorsa
Litván György előadása

Nem dőlt még meg rendszer, 
amely ennyi titkos dokumen
tumot hagyott maga után, nem 
csoda hát, hogy oly nagy vá
rakozás mutatkozott 1989-ben 
a kortárs történelemkutatás 
föllendülésével kapcsolatban — 
kezdte előadását Litván György 
azon a konferencián, amelyet 
a Hajnal István Kör és a Nyil
vánosság Klub rendezett az el
múlt hétvégén. A fasiszta rend
szerek nyíltabban voltak kí
méletlenek, m int a központosí
tott államszocializmusok, ame
lyek után így tényleg sok tisz

táznivaló maradt a tudományos 
kutatás számára. Ezek közé 
tartozott a szovjet—magyar vi
szony, a magyar kommunista 
párt 1945 és ’48 közötti tevé
kenysége, a „szalámitaktika”, a 
„szocialista” építés részletei, a 
jelentések, feljelentések, a kon
cepciós perek mechanizmusai, 
az ellenzék ’53—’56 közötti ke
zelése, figyelése, 1956 egésze, az 
utána következő megtorlások, s 
abban az SZKP, illetve az 
MSZMP szerepe, a Kádár-ve
zetés belső ellentétei és így to
vább. A

titkok egcsz szövevénye várt fölgöngyölítésre,

s nagy volt a remény, hogy 
végre kiderül az igazság.

A dokumentumok különböző 
lelőhelyeken voltak. Legjelen
tősebbek ezek közül a pártar
chívumok, amelyek megnyitá
sáról komoly viták folytak há
rom évvel ezelőtt. 1990—91 óta 
m ár jó lehetőségek vannak a 
kutatásra ezekben a dokumen
tumtárakban. A Belügyminisz
térium irattára körül a Duna- 
gate kavarta föl a helyzetet, 
ekkor iratokat meg is semmi
sítettek. Hogy mit és mennyit, 
azt azóta sem sikerült tisztáz

ni, az ott dolgozók sem tudják 
pontosan. Az itteni dokumen
tumok hozzáférhetőségének 
ügye bonyolult kérdés; elég 
csupán az ügynöklistákra utal
ni, amelyek elsőrendű politikai 
kérdéssé váltak, a többi rend
kívül bizalmas iratról nem is 
beszélve. Óvatosságra int, hogy 
az NDK-ban és Csehszlovákiá
ban — ahol megnyitották eze
ket az archívumokat — nem 
megnyugtatóak a tapasztalatok 
ezen a téren. Magyarországon 
nem volt rohamos várfoglalás 
a BM -irattárban, azonban

a kutatási lehetőségek fokozatos javulásáról 
lehet beszélni.

Kutathatóvá váltak a Nagy 
Imre-per vizsgálati jegyző
könyvei és kapcsolt iratok, va
lamint sok egyéb szenzációs 
irat, többek között gazdasági 
adatok is. A hadtörténeti do
kumentumtárba csupán a régi 
szakemberek nyertek bebocsá
tást. A bíróságokon őrzött irat
tárak gyorsan megnyíltak, fő
leg az érintettek számára. Az 
Űj Magyar Központi Levéltár 
vezetői együttműködtek a ku
tatókkal, egyenletes, korrekt 
nyitás lett az eredmény, de a 
folyamat mindvégig függött és 
függ az illetékes szakminiszté
riumoktól : „utánanyúlhattak” 
saját dokumentumaiknak, s ke
zükben tartották az ezekre vo

natkozó engedélyezést is. ösz- 
szefoglalóan és alapvetően 
azonban érezhető javulás kez
dődött a kutatás feltételeit il
letően. Hozzáférhetők lettek a 
legfontosabb dokumentumok, 
így az ’56 előtti KB-jegyző- 
könyvek, határozatok. Kádár 
összes referátuma e fórumokon 
’56 novemberétől kezdődően, 
követhetővé vált az MSZMP 
politikájának fokozatos megkc- 
ményedése. Az egykori vádlot
tak és a kutatók is betekinthet
tek a bíróságok és a Legfelsőbb 
Bíróság perirataiba, megnyíl 
tak a megyei levéltárak is.

A korábbi javuló tendencia 
után 1992-ben ér®hető romlás 
következett be a kutatási felté

telek tekintetében. Nemcsak az 
’56-os dokumentumokat ille
tően, hanem a ’45 körüli és a 
második világháborús témák 
terén is. Például az ’56-os kül
ügyi iratok kutatása huzavona 
után lehetséges, másolásukhoz 
azonban külügyminisztériumi 
engedély szükséges, míg a ha
sonló szövegek például a pári
zsi külügyminisztériumi irat
tárban, vagy, mondjuk, a New 
York-i egyetem könyvtárában 
nemcsak hozzáférhetők, min
den további nélkül másolhatók 
is, magyar kutatók számára is.

Jellemző példa, hogy a buda
pesti bölcsészkaron az egyete
mi irattár nem adja ki kutatás
ra az ’56 utáni helyi tisztogatá
sok iratait, hogy a vidéki bí
róságokon csak a vádiratot és 
az ítéleteket adják ki, a tanú
vallomásokat és a jegyzőköny
veket nem. A legtöbb helyen 
nehezíti a munkát, hogy nin
csenek „iránytűk” a dokumen
tumokhoz, nem lehet tehát tud
ni, mi van és mi nincs.

Általános bezáródás nem ta
pasztalható, de a ’89-ben re
mélt felszabadulás helyett

újra gyanakvás, szorongás légköre övezi 
a jelenkori történelemkutatást.

Félnek a levéltárosok, aggód
nak a kutatók, nem tudják, 
meddig dolgozhatnak még, 
ezért mindent minél gyorsab
ban akarnak megkapni, átnéz
ni, lemásolni. Mindezt az aka
démia történettudományi bi
zottsága is romlásnak értékeli.

Bizonyos mértékig természe
tes, hogy a kutatási rendszer 
kialakítása nem könnyű. A lé
nyeges gond az: a kormányzat 
nem történészekre és levéltá
rosokra, hanem számára meg
bízható hivatalnokokra bízta a 
dokumentumokat. Az állam, s 
főleg a Művelődési Miniszté
rium túlzott szerepet és hatal
mat adott magának, aminek 
része, hogy tőlük függő hivatal

nokok ítélik meg, mi hasznos, 
mi ártalmas „a történetkutatás 
szempontjából”. Kutatási en
gedélyért újra kuncsorogni 
kell, ezen a téren újra kegye
ket lehet gyakorolni, ami pe
dig veszélyes: kutatási mono
póliumokat alakíthat ki, tabuk 
újratermelődéséhez vezethet.

A titkosság jelenlegi keze
lése egyébként is elfogadha
tatlan Litván György szerint, 
Magyarországon ugyanis to
vábbra is minden egyes eset
ben kérni kell az egykor tit
kosnak minősített irat — s 
szinte minden dokumentum 
ilyen — titkosságának Kioldá
sát, míg a világon máshol

harminc év eltelte után automatikusan 
megszűnik a titkosság,

s csak kivételes esetben lehet 
azt meghosszabbítani. Litván 
György álláspontja szerint a 
személyiségi jogok miatti kor
látozás csupán élő személyek 
esetében lehessen szempont, 
azaz árvák és özvegyek ne 
szólhassanak bele dokumentu
mok sorsába. Másrészről a vé
delem kizárólag a privát szfé
rára vonatkozzon, a közszolgá
lati tevékenységre és a közéle

ti szereplésre ne. S ugyanígy: 
legyen megkülönböztetett a 
kutatás, a másolás és a publi
kálás esete. Etikátlan publiká
lást jogilag és pénzbírsággal 
Is büntessenek, de ne kutatási 
korlátozásokkal próbálják ele
jét venni bizonyos zsurnalisz
ták lejárató működésének. S 
nem utolsósorban: a nyugati 
szokás szerint

a levéltár legyen perelhető, ha nem ad ki 
valamely dokumentumot.

Mindez erősítené a történé 
szék szakmai felelősségét, bár 
komoly kutatónak sosem a 
botrány és a neghurcolás a 
célja, hanem a tények kiderí
tése, a felelősség megállapítá
sa. Képtelenség ugyanis, hogy 
a jelenlegi gyakorlat szerint a 
vád (hamis) tanúi és a tiszto
gatók különös védelmet élvez
nek.

Arra nem tért ki Litván 
György, hogy milyen kor
mányzati erők és szándékok 
állnak mindemögött — ne;n 
politikai gyűlésen vagyunk, 
mondta —, arra azonban em
lékeztetett, hogy régi hagyo
mányai vannak Magyarorszá
gon a tudomány feletti gyám
kodásnak.

ni. g .

Kolumbusz napján k szól harang ?



Hayek egyik legközelebbi 
munkatársa, Kurt.R . Leube, a 
Stanford University és a Cali
fornia State University at 
Hayward közgazdaságtan pro
fesszor já rt nemrégiben egye
temünkön és előadást is tar
tott.

„A szabadságnak ára van, 
nem kapjuk ajándékba” — 
ezzel az idézettel kezdte A 
tervtől a piacig című előadá
sát K urt E. Leube professzor. 
A „reformállamok” gazdasági 
és társadalompolitikájáról szó
ló gondolatai között kitért a r
ra, hogy szerinte a „szocialis
ta" tervgazdaságok legijesztőbb 
hagyatéka a totális rend össze
omlásával tétovává lett em
ber. Nagy egyetemek steril 
gazdasági laboratóriumainak 
ökonometrikusai és makro- 
ökonómusai a kapitalista „föl- 
állás” bevált receptjeinek özö
nét zúdítják a kevésbé tapasz
talt országokra, pedig valójá
ban nem szabad megingott 
tervgazdasági struktúrájukat a 
jóléti állam mesterségesen rá 
juk  kényszerített modelljével 
fölválté ni.

A  professzor társadalompoli
tikai szempontból legfonto
sabbnak a  jogállam szabályai 
által korlátozott egyéni sza
badság érvényesülését tartotta. 
A gazdaság tekintetében éssze
rűség és a lakosság politikai 
érzékenysége, a privatizáció 
voltak fő témái. Hangsúlyozta, 
hogy az árak hirtelen fölszaba
dítása önmagában „kontrapro
duktiv” hatással jár társada- 
lompolitikailag. A teljes fog
lalkoztatás nem vállalható az 
átmeneti szakaszban sem — 
hangsúlyozta a professzor. Tá
mogatta szabadkereskedelmi 
régiók létrehozását a  korábbi 
rubeldomináns országok kö
zött, nemcsak gazdasági meg
fontolásokból, hanem azért is, 
mert hozzájárul a foglalkozta
tási helyzet stabilizálásához és 
enyhíti a nemzetiségi problé
mákat is.

A  piacgazdaság jóléte és 
életminősége a tőkefelhalmo
záson, a technikai haladáson 
és a szervezeten nyugszik — 
állította, és hangsúlyozta, hogy 
ezek egyikét sem szabad kor
látozni.

Bármennyire nagy is a volt 
KGST-országok fölzárkózási

A döntések következményei 
nem kalkulálhatok

Kurt R. Leube p rofesszor előadása
igénye a fogyasztási javak te
kintetében, nem szabad ezt hi
telekkel lehetővé tenni szá
mukra — mondta a professzor, 
ahelyett a demokratikus és 
piacgazdasági összefüggésekkel 
kapcsolatos információkkal és 
felvilágosítással kell segíteni. 
A fogyasztási javak rendelke
zésre álló mennyisége véges, de 
a tudás növekedése előtt nem 
állnak korlátok.

Leube professzor azzal a 
gondolattal zárta előadását, 
hogy az időbomba ketyeg: mi
nél szövevényesebb és szerve
zettebb egy társadalom, annál 
véletlenszerűbb jövőbeli fejlő
dése. A  gazdasági és társada
lompolitikai döntések követ
kezményei a politikusok szá
mára nem kalkulálhatók töb
bé.

Andorka Rudolf rektor kor
referátumában kiemelte a ma
gyarországi átalakulás fokoza
tos jellegét. A  piaci irányú re
formok az 19G0-as évek végén 
kezdődtek és a következő évek
ben további lényeges változá
sokra fog sor kerülni. A ma
gyar átalakulást továbbá a 
pragmatizmus, a „trial and 
error” eljárás jellemezte. Ma
gyarországon óvakodunk az 
előre kidolgozott kész sémák 
alkalmazásától. Foglalkozott 
továbbá az átalakulás társa
dalmi költségeivel. Bár .az egy 
főre jutó reáljövedelem a 
nagy gazdasági válságokhoz 
képest csak kevéssé, körülbe
lül G-7 százalékkal csökkent, az 
elmúlt 2-3 év jövedelem-átren
deződési folyamatai során a 
lakosság felének reáljövedelme 
csökkent, ugyanakkor egyötö
dének reáljövedelme jelentős 
mértékben nőtt. A  legszegé
nyebb 15-20 százalék szociál
politikai segítségét látta szük
ségesnek. Egyetértett Leube 
professzorral abban, hogy a 
szocialista időszak legsúlyo
sabb hagyatéka a normák és

értékek összezavarodása. Az 
egyetemeknek lényeges szere
pük lehet piacgazdasághoz és 
demokráciához szükséges ér
tékek és normáik elterjesztésé
ben — zárta gondolatait a rek
tor.

Az előadást és a rektori re
ferátumot követő vita résztve
vői hangsúlyozták a történel
mi múltnál:, a társadalmi, gaz
dasági, kulturális adottságok
nak az átalakulásban játszóit 
fontos szerepét. Noha ebben a 
tekintetben többféle modellel 
találkozhatunk a világban, a 
hozzászólók érvei szerint nincs 
olyan modell, amely számukra 
egyértelműen követhető lenne. 
A magyar átmenetet sa ját kö
rülményeink alakítják, ezért a 
sajátos magyar út lehet szá
munkra a megoldás. Igaz 
ugyanakkor az is, hogy az á t
menetben a külső, nemzetközi 
elemek igen jelentős, sőt meg
határozó szerepet játszanak.

Az eszmecsere másik lénye
gi pontja annak hangsúlyozá
sa volt, hogy a piaci rendszer 
működésének megértése a fo
lyamat első lépése.' Ezt köve
tően az átmenetben a kompa
ratív előnyök adta lehetőségek 
kihasználása szolgálhat hosz- 
szú távú iránytűként. Ez vi
szont csak akkor lehet sikeres, 
ha tisztában vagyunk azzal a 
gazdasági feltételrendszerrel, 
amely lehetőségeinket behatá
rolja. A z emberi tudás növelé
se meghatározó, és ebben a te
kintetben Magyarország lehe
tőségei kedvezőek — hangzott 
el. Ugyanakkor az oktatás pri
vatizálásával kapcsolatban 
többen is hangsúlyozták, hogy 
az állam szerepének visszaszo
rítását el kell kerülni, m ert a 
piaci alapon működő oktatás 
óriási terheket ró a diákokra 
és családjukra. Külön figyel
met kapott a vitában, hogy az 
átalakulás jelentős társadalmi 
rétegek helyzetét érinti kedve
zőtlenül. Ennek tudatában 
mindent el kell követni a tár
sadalmi robbanás elkerülé
séért. Törekedni kell arra, 
hogy jelentősebb rétegek ne 
kerüljenek a társadalom peri
fériájára — fogalmazódott 
meg az eszmecsere során.

Pályázat
A Közgazdász Kultúráért Alapítvány kuratóriuma ezúton 

teszi közzé, hogy pályázatot ír ki az alapítvány szabad pénz
eszközeire. Pályázhat minden olyan közgázos egyetemi diák- 
szervezet, öntevékeny csoport, hallgatói kör, amely az alapít
vány profiljába vágó rendezvényeket szervez, olyan jellegű 
tevékenységet (is) végez. (Értsd ezalatt u filmmel, színházzal, 
zenével, irodalommal, képzőművészetekkel, fotózással, tánccal 
és a  kulturált szórakozás egyéb formáival kapcsolatos esemé
nyeket, tevékenységeket.) A pályázat további feltétele^ hogy 
amennyiben az illető diákcsoport már kői abban részesült tá 
mogatásban, azzal el kell számolni az alapítvány felé. (Csak a 
készpénzben felvett támogatásokról kérünk eredeti bizonyla
tokat, az átutalással kapott pénzekről elegendő .a bizonylatok 
lemásolásával elszámolni.)

Tekintettel arra, hogy a közművelődési bizottság ez év 
szeptemberében már hozott egy döntést egy előzetes, pályázat 
nélküli pénzosztásra, kérjük ezen összegek figyelembevételét a 
pályázatok benyújtásánál. (Tájékoztatásul közöljük, hogy min
den olyan szervezet, amely számara tavaly a kuratórium utalt 
ki támogatást, és a támogatott tevékenység nem egyedi ren
dezvény volt, a tavaly megítélt összeg 25%-át pályázat nélkül 
igénybe veheti idén őssfcel.) Ha valamely szervezethez nem 
jutott volna el a tájékoztatás a szám ára ily módon igénybe 
vehető összegről, azt kérjük, keresse, meg Balogh Erikát, a 
kuratórium titkárát.

A pályázat benyújtásának határideje: 1992. november 3.
A pályázat benyújtásának helye: az alapítványi irodában 

(a HT irodával közös.)
A pályázat elbírálásának végső határideje: 1992. novem

ber 13.
Budapest, 1992. október 19.
A kuratórium  nevében:

Kupcsik József rektorllelyettes, 
a közművelődési bizottság elnöke
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A  Rajk László Szakkollégi
um az idén is meghirdeti el
sős kurzusait. A fél, illetve 
egy évig tartó kurzusokra — 
bár a nyitóelőadás már meg
volt — még lehet jelentkezni 
a  kurzusvezetőknél a kollégi
umban.

Szociológia: A kurzus célja 
elsősorban a szociológia egy 
egyszerű módszertani appará
tusának elsajátítása. Ennek 
elérése' végett klasszikus pél
dák feldolgozására, megvitatá
sára kerül sor. Ebben a mun
kában aktív részvételetekre 
számítok, mivel szeretném, 
ha a témával történő ismerke
dés alapvető formája a beszél
getés lenne.

Másrészt örülnék, ha a kur
zus végén lehetőleg minél töb
ben meg lennének győződve 
arról, hogy ezt a tudomány
ágat is leginkább komoly el
méleti, módszertani és empi
rikus megalapozottsággal érde
mes és lehetséges űzni. (Foga- 
rassy Gabi)

Ivézdi Gábor és Szigeti Sza
bolcs kurzusa: A kurzusveze- 
tők a résztvevőkkel közösen 
próbálnak meg választ találni 
az ÉLET NÉHÁNY NAGÍ 
KÉRDÉSÉRE. A következő té
mák kerülnének elő multidisz- 
ciplináris megközelítésben: po
litikai ideológiák, izraeli—arab 
konfliktusok, nagyhatalmak 
felemelkedése és hanyatlása, 
kábítószer körüli problémák, 
feminizmus, homoszexualitás 
és társadalmi mozgalmaik, 
nagyvárosi szegénység és vá
rosfejlődés . . .  és ami közben 
jön.

Kevesen vitatják, hogy a 
mai magyar gazdasági átala
kulás kulcskérdése a privati
záció. Épp ezért a privatizá
ciós tendenciák területén való 
tisztánlátás elengedhetetlenül 
fontos minden gazdasági szak
ember számára. Ehhez nyújtott 
nagy segítséget Bihari Péter 
előadása október tizenharm a
dikán a Társadalomelméleti 
Kollégiumban (a TEK-ben). Az 
előadó volt egyébként az 1980- 
ban megalakult TEK első igaz
gatója, jelenleg a Kereskedel-

Kurzusok a Rajkban
Management kurzus: Azok

nak, akiknek a mikroökonó- 
mia túl száraz, akik vallják, 
hogy gyakorlat teszi a mestert, 
akik a gazdálkodási szféra 
felé orientálódnak a Rajk mel
le tt (persze csak másodsorban 
. . . )  Egy kis ízelítő a temati

kánkból :
vezetési módszerek, képes

ségfejlesztő tréningek (hűha), 
esettanulmányok, bevezetés a 
personalmanagementbe. A 
kurzusról való távozás után 
reklamációt nem fogadunk el. 
(Mészáros Ági és Tölgyesi 
Ági)

Mitisír a hogyishívják: A
kötelező olvasmányokon ala
puló kötetlen beszélgetések a 
tudomány, konkrétabban a 
gazdasággal foglalkozó tudo
mányok lehetséges megközelí
tési módjait elemzik majd. 
Milyen elvek alapján válasz
tunk közgazdasági elméletet 
magunknak? Mi a választék? 
Hogyan adhatók eltérő ma
gyarázatok ugyanarra a kér
désre, s lehet-e, hogy egyszer
re több is helyes? Összefoglal
va: Mitisír a hogyishívják? 
(Eső Péter)

Forgó oszközök, álló mások:
Gondoltad, hogy a Daimler ko- 
csiknál 10 000 féle üléshuzat 
közül választhatsz? Hogy a 
Mazda kocsik szerelésénél 
m ár csak az ablaktörlőmotor 
behelyezését végzik emberek? 
Építsen-e a magyar állam 
Győrnél kikötőt., vagy bízzuk 
ezt a piac más szereplőire? A

mi Bank Gazdasági Előrejelzé
sek Főosztályán dolgozik.

Előadásának bevezetőjében 
elmondta, hogy jelen esetben 
kizárólag a privatizációs folya
mat konceptuális, mechanikai 
kérdéseire szeretne koncent
rálni. Az olyan (egyébként 
rendkívül fontos) problémakö
rök, m int például, hogy kik a 
privatizáció haszonélvezői, 
most nem kerülnek elemzés
re.

Kelet-Európábán alapvetően 
két privatizációs piodell merül

Aktuális szakköayvek rovata
B olyongva: a Wall S treetcn 
B ankárképző 
Az üzleti te rv  P ark  
Az üzlet beindul P ark  
A növekedés irány ítása  Park  
Basic A ccounting Park  
M anagem ent Accounting Park  
Begy ura  idődnek! r a r k  
ü z le ti illem kódex P a rk  
M enedzser k iskönyvtár 
M élyponton P ark  
H étköznapi piszicliológiai sorozat 
Adózás SALDO

Adózási pé ldatár SALDO 
M unkajog a  gyakorlatban CO-

NEXUS
Csödjogi p raktikum  CO-NEXUS 
Vám- és devizajogszabályok 
változása 1092

A könyveket az ország legszéle
sebb választékát kínáló közgazda- 
sági üzletében, a STUDENT bolt
jáb an  vásárolhatjátok  meg a  fő
épület földszintjén. H allgatóknak, 
oktatóknak 10 százalék kedvez
mény 1

kurzuson ezek és hasonló kér
dések kerülnek terítékre a lo
gisztika, közlekedés, termelés- 
menedzsment és távközlés té
maköréből. Várunk mindenkit, 
akit egy kicsit is érdekel a 
téma. De azokat is, akiknek 
fogalma sincs, hogy mi ez a 
sok. hülyeség. (Bősze Tamás és 
Gritsch Mátyás)

nevezetes a vállalat-gazda- 
sártanba: Avagy amit kíná
lunk, tallózás a vállalat-gazda
ságtan és a pénzügy határ- 
mezsgyéjén. beszélgetések és 
közös gondolkodás (némi ol
vasással és kutatással fűsze
rezve) vállalatokról, stratégiá
ról, marketingről és. finanszí
rozásról, az állami szabályo
zásról, a pénzügyi szféráról, 
bankokról és tőzsdéről, az el
méletekről és a gyakorlatról 
és persze arról, ami éppen 
eszünkbe jut. (Dolgos Olga és 
Wimmer Ági)

Piacról több tételben: A
tíz-tizenket alkalomra terve
zett beszélgetéssorozat > során 
alapvetően a piacgazdaság 
működésével, erényeivel és hi
báival, a működéséhez szük
séges, illetve a működését 
gátló állami korlátozásokkal 
foglalkoznánk. Ezen belül a 
következő témákat tárgyal
nánk meg: Mi a közgazdaság- 
tan? Van-e értelme? A köz
gazdászok konzervativizmusa. 
Hogyan működik a piac? A 
piac hatása az emberi viszo
nyokra. Az ár és a magántu
lajdon szerepe. Az önérdek 
fontossága. Az egyenlőség ér
telme a piacgazdaságban. A 
szabad piac és az emberi sza
badságjogok összefüggései. Az 
emberek és az állam viszonya. 
A politikai anarchia és a sza
bad piac kapcsolata. A piac 
jogi szabályozása. Az állam 
szerepe a piac szabályozásá
ban. Az értelmiségiek viszo
nya a piachoz. Szükséges 
volt-e a szocializmus bukása? 
(Gyöngyösi Szabolcs és Szendi 
Sándor)

Érdekes dolog, avagy kurzus 
az I/l-bcn: A kurzus nem lesz 
véresen komoly, erre biztosí
ték a kurzusvezetők személyi
sége. Mindazonáltal szeret

nénk olyan, dolgokról beszélni, 
amelyeket mi és remélhetőleg 
a kurzustagok érdekesnek tar
tanak, részben a közgazdaság- 
tanban, részben rokon tudo
mányokban. Közgazdaságtani 
előismeret nem szükséges. 
Gyümölcsöt és süteményt le
het hozni. Néhány példa: fo
goly-dilemma — condorcet 
(Arrow) paradoxon — potya
utas-jelenség — a parádi- 
probléma, avagy kik azok a 
zöldek és hogyan védekezzünk 
ellenük-paradoxon — a ho
gyan építsünk galériát-prob- 
lém a (Ungvári Gábor, Kónya 
István, Kele és Árpi)

„Ügy érezte, szabadon él”, 
avagy liberalizmus elméletben 
és gyakorlatban: Kurzusun
kon kötetlen beszélgetések 
formájában foglalkozunk a li
beralizmus elméleti alapjai
val, majd a „mindennapi” élet 
érdekes, sokszor ellentmondá
sos problémait vitatjuk meg, 
például kábítószer-fogyasztás, 
prostitúció, abortusz, környe
zetszennyezés stb. Egy-egy 
sörözéssel, biliárdozással kel
lemesebbé tehetjük kurzusun
kat. (Vigh M. Szabolcs és 
Zsámboki Balázs)

Már második éve; pénz
ügyektől a szexuálpszicholó- 
giáig! A szakmai oldal: I. 
Részvénypiac, befektetésorien - 
táció, vállalati pénzügyek; 2. 
Szerencsejáték (kaszinó, ló
verseny, nyerőautomaták, 
egyéb) törvényi szabályozása 
gyakorlati helyzete, problémái, 
amely a két, immár dolgozó 
kurzusvezető szakterületét je
lenti, szeretnénk csapongáni 
az általatok is érdekesnek ta r
tott témák között. Melybe a 
tudománytörténeti érdekessé
gektől Füst Milán: Szexuál- 
pszichológiai elmélkedésekén 
keresztül a bridge-tanítás is 
belefér, Mindezt alapvetően 
azzal a célzattal, hogy megis
merjük egymást, illetve ra j
tunk keresztül ti a szakkollé
giumot. Hogyan élünk, mit 
csinálunk, esetleg érdemes-e 
hozzánk tartozn i. . .  (Halász 
Mihály senior és Gitányi Gá
bor volt senior)

Listánk valószínűleg nem 
teljes. A kurzusokra minden 
érdeklődő elsőst és másod
évest szeretettel várunk.

A szakkollégisták

fel a gazdasági tulajdonszerke
zet megváltoztatására — kez
dett bele mondanivalójának 
érdemi részébe Bihari Péter. A 
piackonform-megoldás, mellyel 
legalábbis szándékait tekintve 
a térségben egyedül Magyaror
szágon kísérleteznek, illetve 
a  ,.vaucser-rendszer. m ely Len
gyelországban és a Cseh és Szio- 
váS< K öztársaságban képezi a ve
zető gazdaságpolitikusok elképze
léseinek alap ját.

Az utóbbi privatizációs k ísérlet 
lényege, hogy a lakosság állam pol
gári jogon, egyenlő m ódon, a piac 
k iik tatásáva l kap ingyenes v a 
gyonjegyeket. A m agyar közdaz- 
dászok épp azért vetették  el e /t  
az a lternatívá t, m ert vélem ényük 
szerin t ez nem  o ldja  meg az e l
m últ gazdásági rendszer leglénye
gibb prob lém áját, a tulajdon el
szem élytelenedését.
A piackonform-megoldás M a
gyarországon azért is járható 
út, m ert egyrészt a m últ re
formjainak köszönhetően ki
alakult egy piaci jogi és intéz
ményrendszer, egy piacgazda
ságnak megfelelő kulturális- 
társadalmi magatartás, más
részt az ország nemzetközi 
megítélése annyira pozitív, 
hogy bízvást számíthatunk je 
lentős külföldi tőkebeáramlás
ra.

A cseh, szlovák és a lengyel 
gazdasági szakemberek szerint 
azonban a keresleti oldalról 
nincsenek meg a piackonform- 
megoldás feltételei. Döntései
ket jelentősen befolyásolták 
nem gazdasági szempontok is 
(társadalmi igazságosság,
esélyegyenlőség, azaz egyfajta 
baloldali nosztalgia). A keres
leti elégtelenség problémája 
természetesen Magyarországom 
is felmerült, de ezt a hazai 
szakemberek a külföldi tőke- 
beáramlással és a megtakarítá
si hajlandóság növelésével ke
zelhetőnek tartották.

Az előadó a továbbiakban a 
magyarországi privatizációs 
technikákat ismertette. Termé
szetesen
csakis olyan h ite lkonstrukció  jö 
het szám ításba, m ely nem  vezet 
pónzü-vj felbom láshoz. Az alaosé- 
ina a következő, a Nemzeti Bank 
pótlólagos pénzm ennyiséget te 
rem t, m elyet a vállalkozók ked
vezményes form ában felvehetnek. 
A felvett pénzm ennyiség (m elvet a 
vállalkozók a privatizálandó válla
latok m egvásárlására  fordítanak) 
végül az Állami V agyonügynök
séghez kcríil, onnan pedig (tör
vény alapján) visszaáram lik a 
Nemzeti Bankhoz, így csökkentve 
az állam adósságot.

A problém a ott van, hogy a pénz 
elszivárog.
A vállalatok, illetve az önkor
mányzatok csak akkor érdekel, 
tek a privatizációban, ha ré
szesülnek az árbevételből. így 
a pótlólagosan teremtett pénz 
egy része bekerül a normál 
gazdasági körforgásba, ahol is 
(mivel a tulajdonosváltásból 
nem következik az output nö
vekedése) inflációt gerjeszt.

A másik nem kevésbé súlyos 
probléma abból adódik, hogy 
az Állami Vagyonügynökség 
kormányzati és nem parlamen
ti ellenőrzés alatt áll. Az ÁVÜ- 
re így állandó nyomás neheze
dik a kabinet részéről, hogy a 
privatizációból befolyó árbe
vétel az MNB helyett a Pénz
ügyminisztériumba vándorol

jon a költségvetési deficit 
csökkentése céljából.

És ez még nem minden. A 
vezető gazdaságpolitikusok je
lentősen alábecsülték a. keres
leti elégtelenség problémáját. 
A privatizálandó állami va
gyon értékét kb. 25(10 milliárd 
forintra becsülik. Ezzel szem
ben az összes lakossági megta
karítás (melynek tekintélyes 
része nem fektethető bej m ind
össze 1100 milliárd forintra 
rúg. Még ha ehhez hozzácsap
juk a Magyarországra befekte
te tt külföldi tőke értékét (kb. 
4 milliárd dollárt) akkor is 
óriási a különbség a kereslet 
és a kínálat között.
A7. a korm ányzati szándék, m ely 
szerin t 3 év a la tt az állam i tu la j
don felét p rivatizálnák  piaclton- 
ío rm  m ódon eleve kud arcra  volt 
ítélve. Az ily m ódon elhúzódó p r i
vatizáció M agyarországot m egfosz
to tta  a térségben elfoglalt kivételes 
helyzetétől. Arról nem  is beszélve, 
hogy a külföldi tőke szívesebben 
fe k te t be ott, ahol a lacsonyabbak 
a borok, gyengébbek (még énnél 
is) a szakszervezetek, azaz v a la 
hol a Távol-K eleten vagy Dél- 
A m erikában.

A kiutat nem a piáckon- 
form  privatizációs technika tö
megesebb alkalmazása jelent
heti. Ennek főleg politikai aka
dályai vanhak. Természetesen 
hiba lenne azt hinni, hogy ez 
a megoldás abszolúte ki lett 
iktatva a magyar privatizáció
ból. Gondoljunk csak a földtu
lajdon „rendezésére”.

Az előadás befejező részében 
Bihari Péter egy érdekes esz
m efuttatást vázolt annak meg
magyarázására, hogy bár a 
lakossági megtakarítások nö
vekednek, a lakosság nem akar 
részt venni a privatizációban 
(azaz miért nem akar népi ka
pitalizmus kialakulni. Ezzel 
kapcsolatban megjegyezte, 
hogy a tulajdonosi réteg beszű
külése nemzetközi tendencia. 
Ügy tűnik, a kistulajdonosi 
rendszer egyszer és minden
korra a múlté).

Az alapvető ok, am iért a  la
kosság jobban kedveli a taka
rékbetétet (na meg az állam i 
papírokat), m int más megtaka
rítási form ákat a motiváció
ban keresendő. A m egtakarí
tást, nem a szűk értelemben 
vett hozammaximálás vezérli, 
hanem a jövővel szembeni ne
gatív várakozások (a megtaka
rítások tehát kényszerrnegta- 
karítások). Ehhez járul még a 
magyar tőkepiac fejletlensége.

Az előadó jóslata elég meg
hökkentő (mármint a kor
mányzati szándék fényében) 
véleménye szerint az állami 
tulajdon lassú növekedésére 
lehet számítani, És mivel meg
oldatlan az állami kézen ma
radt tulajdon működtetése, a 
következő kormány ugyanazon 
döntési dilemmák előtt fog áll
ni, mint a mostani két évvel 
ezelőtt.

Végül az előadó (eléggé vi
tára ingerlőén) mejegyezle: „A 
magyar megoldás fanláziasze- 
gény. A cseh és a lengyel mo
del) sikere problematikus, de 
eredetiségük tiszteletre méltó.”

Major Balázs



Anglia megszállta Norvégiát

Elfoglalni Európát!
Harctéri jelentés

A Diplomácia egy angol já
ték, amit már az előző „átkos” 
érában is játszottak például a 
hadseregnél. De nemcsak ott, 
hanem nálunk az egyetemen is 
az instruktorok és az SG-sek 
maguk között. A játék sikerén 
felbuzdulva született meg az 
ötlet a Rajk nyári táborában, 
hogy ki kellene ezt a dolgot 
szélesíteni a különböző egyete
mi szervezeteket bevonva eb
be az akcióba. Szlávik Péter 
az SG részéről, Varró László 
pedig az instruktorok részéről 
hozták a szakértelmet; ők ket
ten lettek a versenybírák. Az 
ÖCSI szobájában, az I. emelet 
167-ben feltették a nagy tér
képet a falra, amely az első 
világháború előtti Európa 
helyzetét ábrázolja — ez lett 
a kiindulópont. Ha most vala
ki betéved az ÖCSI-be és vet 
egy pillantást a falra, akkor a 
hadállást leolvashatja a tér
képen elhelyezett színes pon
tokról.

A játék célja: elfoglalni 
Európát! Lényege, hogy kinek 
milyen a diplomáciaérzéke, ki 
mennyire ért a „lobbizáshoz”, 
hiszen a szomszédaiddal össze
fogva könnyebben elfoglal
hatsz egy harmadik államot 
vagy legalábbis harcállásai fel
adására kényszerítheted. Ta
valy úgy játszották, hogy egy 
ország egy ember, idén a 
részt vevő egyetemi csapatok 
1mindegyikének van egy kül
ügyminisztere, aki borítékba 
helyezi és átadja az adott szer
vezet lépését, hetente egy al
kalommal a versenybírónak. 
Természetesen a külügymi
niszter nem egyedül dönt, ha
nem felhasználja „agytröszt- 
je i” segítségét is, akik az ak
tuális harci helyzetből kiin
dulva okoskodjak ki a megfele
lő lépést és a hozzá való tak
tikát. Oroszország kivételével, 
akinek négy egysége van, m in
den ország három harci egy

séggel rendelkezik (gyalog
sággal, illetve flottával), és 
gyakorlatilag IS harci egység
gel már győztesnek hirdetik ki. 
Ügy lehet újabb harci egység
hez jutni, ha elfoglalsz egy 
stratégiai pontot, amely — 
rendszerint egy nagy városról 
elnevezett — tájegység. Tehát 
London, Moszkva, Becs, Buda
pest nem kizárólag magát a 
várost jelentik, hanem a körü
lötte lévő területet is. A jelen
legi harci _ helyzet alapján a 
versenybírák szakértelmére 
támaszkodva azt mondhatjuk, 
hogy félév végére a játék va
lakinek a győzelmével véget ér.

És hogy kik a részt vevő 
csapatok? A TEK Anglia, az 
EVK Franciaország, a Rajlc a 
Monarchia, az SG Oroszor
szág, az AIESEC Németor
szág, az Instruktorok Török
ország és az AEGEE Olaszor
szág. A  pillanatnyi harci hely
zet pedig a következőképpen 
fest: Anglia elfoglalta Norvé
giát és Svédországot, Francia- 
országé Spanyolország, Portu
gália, Belgium és Hollandia, 
Németország visszaszorult, az 
ország területének egyharma- 
dát (Kiel környékét) és Dániát 
tartja m ár csak a kezében. 
Monarchia tartja ellenőrzés 
alatt Berlint, Münchent, Ve
lencét, Szerbiát és Romániát, 
Oroszország elvesztette Sze- 
vasztopolt. amit a törökök 
foglaltak el Bulgáriával és Gö
rögországgal együtt, valamint 
kijutottak az Ión-tengerre is, 
Olaszország pedig, bár elve
szítette Velencét, de megsze
rezte Tuniszt.

Mire a cikk napvilágot lát, 
a harci helyzet természetesen 
változni fog. Lehet, hogy 
egyik-másik ország nem is lesz 
már a térképen, más államok 
pedig megerősödnek. Kíván 
csian várjuk, kié les?, az 
Európa feletti hatalom

(vé)

Jön a Ph D.
Éves munkaprogramjával 

foglalkozott először a közgaz
dasági kar legutóbbi tanács
ülése. A testület egyhangúlag 
elfogadta a tervezetet.

Az új, Ph. D. típusú doktori 
képzés frissen elkészült első 
vázlatos elképzelését Zalai Er
nő ismertette. A tervezethez 
néhány hozzászólás máris el
hangzott, az eszmecsere azon
ban csak most kezdődik az el
képzelésről. Jövő héten az 
egyetem vezetői, további két 
héten belül pedig az egyetem 
professzorai és a közgazdasági, 
valamint a világgazdasági in

tézet kutatói vitatják meg 
tervezetet. A vitákról lapunk 
is beszámol majd.

A statisztika tanszék veze 
tőjének személyéről szavazott 
a testület ezután, s egyhangú
lag támogatta Vita László do 
censt. (Mint ismeretes, Mund- 
ruczó György, a tanszék eddi 
gi vezetője hosszú időre az 
Egyesült Államokban vállalt 
vendégprofesszori állást.) 
Ugyancsak egyhangúlag támo
gatta a kari tanács- Szarvas 
Beatrixet a dékánhelyettesi 
pozícióban.

(m.)

Halló\ Rádió Bridge!
Karriertörténetek

/

Aklk szelídebben fogalm aznak, elválaszthatatlan ikerpárnak titu- 
Ialják, okét. De az esetleges rosszm ájú m egjegyzéseket is clhomályo- 
su ja  közönségük rokonszenve. A két megnyerő fiatalem ber — akiket 
elsősorban a tévén keresztül ism er az ország — hódít a fiatal és idő
sebb generáció körében. Szinte naponta lá th a tju k  őket, csak be kell 
kapcsolni a tévét, m ondjuk egy sportadásra. Do ha netán egy tévés- 
játékba kapcsolódik be a néző, például az ötöd-ölőben, akkor még vá
laszthat is kettőjük közül, attól függően, hogy Iléűcr B arnával, vagy 
Palik  Lászlóval játszana szívesebben.

A tévégombok csavargatása helyett én a két fiatalem bert ezúttal 
,,élőben” a Rádió Bridge-ben kerestem , hogy a karriertö rténetük  irán t 
érdeklődjem .

Iléder Barna még diákköri 
ismerőse a Közgazdász 
szerkesztőségének. Irtunk róla 
unnak idején. Vajon hogy ala
kult azóta az élete? Kül-gazdon 
végzett 1887-ben. Másodéves 
volt, amikor belecsöppent a 
televíziózásba. Rögbizett, és a 
tévében készítettek vele ezzel 
kapcsolatban egy interjút. Az
után felkérték, hogy legyen 
egy újonnan induló ifjúsági 
műsornak a vezetője. Akkor 
még a tanulás mellett kül- 
sőzött a TV-ben. Amikor 
elvégezte az egyetemet, fel
ajánlották, hogy menjen a 
gazdaságpolitikai rovathoz. 
Később a belpolitikai főszer
kesztőséghez került. 1989 ja
nuárjában a Vitray Tamás ál
tal indított Napi Sportnál lett 
riporter. Ide örömmel ment, 
hisz korábban jómaga is spor
toló volt. Azóta is a sport
osztályon dolgozik.

Palik Lászlóra ma is jól em
lékszik az egyetemen a dékáni 
hivatal vezetője. „Egy jóképű, 
nagyon kedves fiú volt. Jó vi
szontlátni őt a tv képernyő
jén” — mondja róla Marosi 
ír énke.

Meglepő, hogy egy iparsza
kon végzett közgazdász végül 
is tv-riporter lesz. S amint me
sélte Laci, a hozzá vezető út 
sem volt szokványos. Palik 
László ugyanis iparszakon 
végzett 1985-ben. De m ár az 
egyetem alatt is taxizott anyagi 
okokból kifolyólag. Meghagyta 
a taxizást az egyetem után is, 
és mellette elment az Orvosi 
Egyetemre pol. gazd.-ot taníta
ni, azon egyszerű oknál fogva, 
m ert nem akarta jobban le
kötni magát. Ide hetente csak 
háromszor kellett bemenni 
egy-egy órát tartani. Tanított, 
de menet közben ki kellett ta 
lálnia, hogy mit is fog magá
val csinálni. Az első felesége 
vetette fel — már az egyetem 
után megnősült.—. hogy miért 
nem lesz televíziós? Fogalma 
sem volt a televíziózásról, 
mégis megpróbált bekerülni a 
Magyar Televízióhoz. Három 
hónapig a kapun sem engedték 
be. Az édesanyja, látva a nyűg 
lődését, írt egy levelet Vitray 
Tamásnak, akit nagyon jól is
m ert a képernyőről. Vitray vá
laszolt a levélre, hogy a fia 
hívja fel ezen és ezen a tele
fonszámon. Azzal fogadta La
cit. hogy a Televízióban nincs 
lehetőség arra. hogy bekerül
jön. De ha tanulni akar, akkor 

. azt lehet. Attól kezdve Laci

jó másfél évig négy órákat 
aludt naponta. Éjjel taxizott, 
nappal tanított és a többi időt 
a TV-ben töltötte. Míg végül 
is a minidrámaosztályon, 
melynek vezetője Vitray volt, 
megüresedett az egyetlen szer
kesztői státus, és Vitray föl
vette maga mellé szerkesztő
nek. Majd teljesen véletlenül 
lett Héder Barna utódja a Mi 
Ti Ők-ben. Aztán 1989-ben el
ment Vitrayval a sportosztály
ra. Igaz, hogy életében semmit 
nem sportolt, de hát ehhez 
hasonló helyzet m ár előfor
dult vele az éle tében ...

— Hogyan gondoltok vissza 
az egyetemre?

II. B.: — Kicsit sajnálom, 
hogy akkor jártam  egyetemre, 
amikor átépítették. Akkor bor
zasztó nagy felfordulás volt. 
Szanaszét szórták a teljes év
folyamot. Csak a koleszosok 
ismerték egymást. Nekem az 
AIESEC jelentette a menedé
ket. Irigyeltem a korábbi gene
rációt, mert ők jobban együtt 
voltak, a későbbieket meg egy 
kicsit azért, m ert azt hiszem, 
egy színesebb palettáról vá
laszthatnak. Sokkal több lehe
tőségük van, mint nekünk volt 
annak idején. Habár én nem 
panaszkodhatom. hiszen az 
AIESEC-kel eljutottam egé
szen Japánig.

P. L: — Én őszintén örülök, 
hogy még emlékeznek rám az 
egyetemen. Éppen a minap la
poztam fel az ' egyetemi in
dexemet, és sajnos azt kellett 
tapasztalnom, hogy a tárgyak 
felére már nem emlékszem. 
Ezzel persze véletlenül sem 
azt akarom mondani, hogy az 
egyetem nekem nem- adott 
semmit. Bevallom őszintén, ha 
lehetett valámin szenvedni, 
hát az a közgazdasági elmélet- 
történet című tárgy volt, amit 
azonban nem nagyon hasznosí
tottam további életemben. De 
az az agyi tréning ami egy 
elmélettörténeti vizsgára kel
lett — hogy le tudjon kollok 
válni az ember és csodaként 
mutogassuk egymásnak az 
indexünket, hogy sikerült el
sőre átmennünk —. az azért 
hasznomra vált. Az egyetemtől 
egyfajta gondolkodásmódot 
kaptunk.

— A tévériporterek, gondo
lom. vonzzák főleg a fiatal lá
nyok érdeklődését. Van ilyen? 
Hogyan fogadjátok?

II. 15.: — Nincs olyan nagy 
mértékben, mint a rockzene
karok esetében, akik elsősor

Széchenyi Szakkoli + október 6. = Arad
Az egész azzal kezdődött, 

agy kedves barátom ránk tör- 
5 a tv-szoba ajtaját. Mindez 
edd reggel három óra ötven 
erekor történt, tíz perccel az 
radra vivő busz tervezett in- 
ulása- előtt.. Miután többeket 
asonló rajtaütések keretében 
^ébresztettünk m ár fél öt 
örül. a narancssárga Ikarusz 
ájulásra készen is állt. (A 
mtosság mindig is a szakkol- 
:giumok egyik legfőbb eré- 
ye volt.) , ,
Az odafelé vivo útról tulsa- 

osan sok érdemi mondánk a- 
>m nincsen, hiszen az előbb 
íszletezett időpontok követ- 
eztében kicsiny csapatunkon 
lég a fáradtság jelei látszot- 
ik kitűnni. Az első élmény az 
olt, amikor a magyar_ háta
in mindenféle várakozás női
ül átjutottunk. Nem így a 
iloldalon. Bár mi, biztos, ami 
iztos még egy Fidesz delegá- 
Lós papírral is felszereltük 
tagunkat, de ez sem mentett 
leg bennünket az egyórás, 
tár csak hivatalból is kijáró 
árakozástól. Ezalatt felidéz- 
éttük előző évi élményeinkéi., 
[yen volt például a felíorga- 
í irományok után kutató vá
ros esete Denkinger G ézaV a- 
jszínűségszámítás c. tankönyv
ével. Ez idén nem olvasták 
égig az összes nálunk lévő

szakirodalmat, de most is sike
rü lt megideologizálniuk a 
fennakadást. Az indok a ko
szorú színösszeállítása volt. Az 
még rendben lett volna, hogy 
piros és fehér szegfűből álit, 
de az már tényleg felháborító 
volt, hogy ezek a magyar na
cionalisták még zöld alapra is 
helyezték. Végül annyival zár
ták le az ügyet, hogy azonosí
tották: nem vagyunk-e kitilt
va Romániából. Ez alkalom
mal még nem.

Aradra az ünnepség előtt 
négy órával érkeztünk. Nem 
volt kedvünk kivárni ezt az 
időt, így történt, hogy idén a 
Széchenyi Szakkoli helyezte e) 
először koszorúját az emlék
műnél. Súlyosan megsértettük 
ezzel a protokollsorrendel, mi
vel úgy illik, hogy elsőként a 
konzulátus koszorúja kerüljön 
a helyére.

Közülünk többen _ először 
jártak  a Regát eme híres va
rosában, röpke másfél érara 
szabadprogramot engedélyez
tünk tehát magunknak. Ez
alatt több fontos^ dolgot is 
megtudhattunk. Először is azt, 
hogy milyen erős pénz is a 
magyar forint. A következő 
kérdéssel léptek hozzánk a va- 
lutázók:

— Forint? Márka? Dollár?

— így, ebben a sorrendben! 
Nem véletlen, hogy pénzügy- 
miniszterünk olyan magasra 
vitte az IMF-ben. Érdekes volt 
azt is látni, milyen sokat tesz 
némely román a két nép meg
békéléséért. ‘1. nov, 1956. Bu
dapest — hirdette egyik ház 
falán a felirat.

A város egyébként válasz
tási plakátokkal volt tele. Lát
hattuk, milyen nagy népszerű
ségnek örvend itt is némelyek 
körében Funar úr. (Plakátjait 
módszeresen • összefirkálták 
egyes, gondolom New Yorkból, 
Párizsból, Jeruzsálemből irá
nyított judco-plutokrata-koz- 
mopolita kezek.) Feliratok a 
házfalakon: az egyik Iliescut 
nevezte diktátornak, a szem
ben levő házon pedig valaki 
a Konvenciót azonosította a 
fasizmussal. Természetesen 
bennünket az RMDSZ hirde
tései érdekeltek. Majd félórás 
keresgélés után találtunk is 
egyet — ott, ahol minden ház- 
faíról legalább három Iliescu, 
Funar, illetve Constantinescu 
mosolygott ránk.

Hazafelé lényegesen egysze
rűbben átjutottunk a határon. 
Fennakadást csak az okozott, 
hogy a magyar oldalnak ro
mán vámosokat megszégyenítő 
fogadókészsége folytán a ro

mán gépjárművek hosszú so
rá t kellett kerülgetnünk. Sze
ged felé elhatároztuk: ha már 
az ünnepséget elmulasztottuk, 
akkor legalább megnézzük az 
aradi vértanúk relikviáiból 
rendezett, a sajtó által beha
rangozott kiállítást. Nem já r
tunk sikerrel. Ugyanis csak 
október 12-én nyitóit, ha jól 
emlékszem a dátumra. Való
ban nem logikus, hogy egy 
ilyen tárlat, akár csak félkész 
állapotban is. de október hato
dikára kész legyen! Hagyomá
nyainkhoz híven Szegeden a 
már jól megszokott vendéglő
ben megvacsoráztunk. A bu
szon az újonc kollégisták ké
résére, mi, régebbiek kevés
ke!?) bor társaságában bemu
tattak  a szakkoli majdnem tel
jes repertoárját a népdalok, ir
redenta és kommunista nóták 
terén.

Hazaérve az idő fiatal vol
tán felbátorodva még levezető
ként a „Ráday utca” büféjé
ben néhány üveg bor mellett 
megváltottuk a világot, ponto
sabban tökéletes stratégiákat 
állítottunk fel az erdélyi ma
gyarság számára. Méltó, iga
zán magyaros befejezése volt 
ez a Széchenyi István Szakkol
légium idei október 6-i meg
emlékezésének. •

Szalai Ákos

ban az ifjúságot célozzák meg.
A mi stílusunk és azok a mű
sorok, amiket mi csinálunk, 
nem kifejezetten csak a fiata
loknak szólnak. Jó, szerelmes
levelek jönnek, de nem ugra
nak a tini csajszik a nyakam
ba, ha kiteszem a lábamat a 
TV-ből.

— Azért felfedezed, hogy 
ismernek?

— Hát persze. És ez kelle
mes. Biztos lehet ennek egy 
olyan formája, ami m ár za
varja az embert. Én nem ju
tottam el odáig.

— Majdhogynem a sztárok
nak kijáró gyakorisággal sze
repel a fényképetek, nyilatko
zataitok a különböző lapok
ban, miközben a Rádió Bridge 
menedzserigazgatói vagytok. 
Hogy került erre a kinevezés
re sor?

P. L.: — Egy teljesen más 
ügyben tárgyaltam Princz Gá
borral, a Postabank vezér- 
igazgatójával, és ő vetette fel a 
Bridge Rádió kérdését. Akkor 
megbeszéltük, hogy Barná
val együtt készítünk egy dol
gozatot arról, hogyan képzel
nénk el egy rádió működését 
ebben az országban. A dolgo
zat alapján megállapodtunli 
egymással, és egy évvel ezelőtt 
megválasztottuk a rádió ügy 
vezető igazgatójának bennün
ket.

— Milyen tőkével indult a 
Rádió? Azt mondják, Princz 
Gábor és Vitray Tamás van 
benne érdekelve.

P. L.: A kérdés első fele tel
jesen igaz, ugyanis a Posta
bank az érdekelt, és itt vége is 
a történetnek. Korábban ez a 
Rádió egy rózsadombi két
szobás öröklakásban volt el
helyezve, abszolút amatőr 
technikával. A 24 órás adásból 
20 órát relézett. egyszerűen át
eresztette magán a VOA-t, 
amihez 4 óra itthoni angol 
nyelvű műsort produkált.

Megkaptuk a rádiót, el
kezdtük építeni a rendszert. A 
nulláról indultunk. 'Helyet 
embereket és technikát keres
tünk.. Ma elmondhatjuk, hogy 
sikerült felépíteni a világ 
egyik legmodernebb, digitális 
számítógépes technikával dol
gozó rádióját.

— Az ismerőseid mihez 
kötnek elsősorban, a Rádió 
Bridge-hez vagy a TV-hez?

II. B.: — Érdekes, hogy tel
jesen változik. Árrá nagyon 
büszke vagyok, hogy valaki 
Rádió Bridge-dzsel köt össze, 
mert azt egy évvel ezelőtt 
kezdtük el csinálni. Itt a Rá 
dió Bridge-ben éljük ki az iga
zi közgazdász-, menedzserhai- 
lamainkat, és azt hiszem, ezt 
Laci nevében is mondhatom. 
Az. ami itt megy a rádióban, 
azt mi találtuk ki.

— Sokan mondják, hogy 
Rádió Bridge zenei adása va
lamennyi magyar rádió között 
a legjobb, de túl sok időt vesz 
el a zenéből az angol nyelvű 
híradás.

P. L.: — Véleményünk sze
rint, az az arány, ami ma az 
angol nyelvű híradás és a  ze
nei adás között van, az még 
fogyasztható. Nem akarunk 
változtatni az arányon, ami 
ma a zene és a szöveg között 
van. Meggyőződésünk, a Rádió 
ma m ár ebben a világban 
ahol a TV-nek van primátusa, 
két dologra szolgál: jó zenét 
adjon és abszolút aktuális hí
reket, információiét. Ezen
kívül természetesen műsoro
kat is készítünk. Minden este 
van egy adásunk 10—11-ig, 
ahol a hazai talk show kirá
lyaink próbálnak különböző 
típusú műsorokat adni. De van 
kabarénk a Defekt Duó elő 
adásában. Éjféltől reggel ötig 
tart az éjszakai műsor. Ebben 
a műsorban a hallgató fölhív
hatja a rádiót, beszélgethet 
velünk, amiről csak akar. Dél
előtt egy órában a gazdaság
ról van szó. Ez a műsor nem
csak a menedzserrétegnek 
szól, hanem egy szélesebb tá
bornak kíván orientációt adni 
a gazdasági viszonyokról.

II. B.: — Zenében pedig meg 
sápjuk azt, ami a legfrissebb

a világon, CD-lemezen. Olyan 
számokat küldenek Ameriká
ból és Angliából hetente, amik 
még nem kerültek fel a slá
gerlistára.

— Kialakítottátok, megszer
veztétek, működik a Rádió 
Bridge. Mit kell még ezzel csi
nálni?

V. L.: — Ez egy középszintű 
vállalat, amit működtetni 
kell. A cég bevételeket reali
zál, kiadásokat eszközöl. En
nek az egyensúlyát és a vár
ható nyereséget kell megte
remteni a reklámokból. Fel
ügyeljük, befolyásoljuk, ellen
őrizzük a rádió által előállí
tott tartalmat. 150 embert fog
lalkoztatunk. Az ő munkaügyi 
kérdéseik, fizetéseik, ügyes
bajos dolgaik a mi feladatunk.
A hangulatról talán elárul 
valamit, hogy nálunk nincs 
fluktuáció. Azzal a 150 ember
rel dolgozunk ma is, akikkel 
kezdtünk.

— Nyereségesek vagytok?
P. L.: — Az öt hónapos múlt 

nem ad alapot arra, hogy bár
mit is mondjak erre. De azt 
mondhatom, hogy jelen pilla
natban mi vagyunk talán az 
egyetlen önfinanszírozó, elekt
ronikus média. Vagyis a bevé
teleink fedezik a kiadásain
kat, és a tendenciák ennél 
messzebb mutatnak.

Azt mondják, hogy a Rá
dió Bridge-ben összefonódás 
van, miután ti a Vitray sport
műsorában dolgoztok, itt v i
szonzásként a Vitray nevelt lá
nyát foglalkoztatjátok.

P. L.: — Ez az összefonódás 
még súlyosabb. A két és fél 

• Julis nevű lányomnak 
Vitray a keresztapja. Soha 
nem tagadtam és nem is fo
gom tagadni, hogy amit eb
ben a szakmában elértem, azt 
alapvetően Vitray Tamásnak 
köszönhetem. Az azonban, 
hogy Vitray Tamás lánya dol
gozik a Rádió Bridge-ben 
mint műsorvezető, nem a mi 
kapcsolatunknak a következ
ménye. A kettő teljesen füg
getlen, Embereket gyűjtöttünk 
a rádióhoz, így került Vitray 
lányának a neve is a listára. 
Hogy műsort vezessen valaki, 
először is túl kellett esnie egy 
tréningen, amelynek a végén 
vizsga volt. A tréningre azért 
volt szükség, mert Magyaror
szágon ez. az egyetlen olyan 
rádió, amelyben a műsorveze
tő maga kezeli a technikát is. 
A vizsgán pedig a szubjektív 
effektusok nem játszhattak 
szerepet, mert a műsort le kell 
bonyolítani. Vagy alkalmas, 
vagy alkalmatlan valaki erre 
a feladatra.

— Laciról már kiderült, 
hogy családos ember. Hogy 
alakult Barna a te magánéle
ted? Nős vagy?

— Nem. Barátnős vagyok.
— Lassan deresedsz.
— Hát ez van, meg hullik a 

hajam.
— Övöd magad a házasság

tól?
— Ez nem tudatos. így ala

kult. Elkapkodni nem akar
tam. Nem volt semmiféle 
okom arra, hogy gyorsan be- 
leugorjak valamibe. Azt mond
tam magamnak, várok addig, 
amíg a szikra el nem jön, ás 
nem hiába vártam, nősülni 
készülök.

— Ki szól bele a műsorai
tokba?

P. L.: — Itt még soha nem 
fordult elő, hogy szakmai, 
szerkesztési, műsorszerkezeti 
kérdésekbe a tulajdonos bele
szólt volna. Mindannyian tart
juk magunkat az eredeti meg
állapodáshoz, és ha ez egy 
éven keresztül működött, ak
kor azt hiszem, örökké tud 
működni. A Postabank hihe
tetlen professzionális módon 
kezeli a vállalkozás kérdését. 
Szabadkezünk van, viszont 
teljes a felelősségünk is. Ezért 
folyamatosan az az érzés mun
kál bennünk, hogy ez a rádió 
a miénk is. Kölcsönös a bi
zalom. ami azt hiszem, ma
napság ritka.

II. E.

Á L L J !
Iván meséli:
„A kapuban beszélgettem a buli elején a barátommal, 

mert oda szólította a KDC-s rendezői tiszte. Jött egy 
másik rendező és — gondolom azt hitte én is az vagyok 
— így szólt: Több cigányt tényleg ne engedjetek be, leg
alább tízen vannak már a diszkóban, Én döbbenten 
hallgattam, a barátom kapott észbe: — Miért? — Ha 
nincs tagságija azért, ha van, szagold meg, van-e sör
szaga, ha nincs, nézd meg a ruháját, hátha ott nem 
stimmel valami, ha rendesen föl is van öltözve, találj 
valami mást, mindegy, csak ne engedd be,

Azóta sem tudtam napirendre térni e cinikus válasz 
fölött. Szerintem ezen az egyetemen megengedhetetlen 
a rasszizmus.”



Gólyák,  f igye lem!
Az aulában mászkálva vagy a Kinizsi utcai ép.ületben 

járva biztosan találkoztál m ár olyan munkalehetőséget kínáló 
plakáttal, amelynek a fejlécén ez állt: Universitas.

Szeretnénk most egy kicsit beavatni az Universitas 
működésébe, szeretnénk megmutatni, hogy milyen lehetősé
geid vannak bekapcsolódni a „cég” munkájába.

Az Universitas az első, diákok munkavállalására spe
cializálódott diákszövetkezeti csoport. 1983-ban 17 közgázos
diák alapította, azóta 6000 fős országos méretű vállalkozássá 
(MELÖ-DIÁK) nőtte ki magát. Tagja lehet minden diák, aki 
alkalmi vagy hosszú távú munkákkal akarja megélhetését 
könnyebbé tenni. A belépés feltétele, hogy aláírd a belepesi 
nyilatkozatot és befizesd, az 1000 Ft vagyoni hozzájárulást. Ez
zel a diákszövetkezet tulajdonosává válsz, azaz szavazati jogot 
nyersz a félévenként összehívott taggyűlésekre. Ha kilépsz a 
diákszövetkezeti csoportból visszakapod az 1000 Ft-ot.

A munkák szerzése és szervezése a következőképpen tör
ténik:

Különböző állami és magáncégekkel, vállalatokkal kötünk 
szerződést, amely meghatározott munka elvégzésére kötelez 
bennünket. Aki az illető céget „felfedezte”, az a szerződésben 
szereplő pénzösszeg arányában jutalékot kap. Tehát: ha van 
ötleted, kapcsolatod, itt az alkalom: csinálj pénzt belőle! A 
munka megszerzése utáni fázis a munka szervezése, mene
dzselése. Ez a témavezetők dolga, az ő nevüket láthatod a pla
kátokon. Az egész szervezetét egy ötfős intézőbizottság (IB) 
irányítja, többségük most is diák.

Ha az Universitasnál dolgozol, akár, mint szervező, 
akár mint mezei tag, betekintést nyerhetsz a gazdasági élet 
valóságába, és erődhöz, kedvedhez mérten próbálhatod ki 
magad. A diákszövetkezetnek épp ez a jellege teszi lehetővé, 
hogy szakmai gyakorlatodat is nálunk töltsd.

És még egy fontos és kellemes tudnivaló:
Minden év végén az az évben összegyűjtött kereseted 

20-30 százalékát megkapod nyereségrészesedés címen, ameny- 
nyiben ezt pénzügyi helyzetünk lehetővé teszi.

Aktuális munkákat és egyéb híreket, lásd a megfelelő ro
vatnál!

Ha kedvet kaptál, vagy még egyebet is meg akarsz tudni 
rólunk, akkor tárt ajtókkal várunk az irodában! (A Közgáz 
Kinizsi utcai épületében, az I. em. 100-as szobában.)
1. Üjságkihordás a város egész területén
2. Adatrögzítés — hosszú távú munka t
3. Reklámanyag-kihordás a város egész területén
4. Jó megjelenésű lányoknak magas kereseti lehetőség
5. Kérdőíves felmérés
6. Évhalasztóknak fizikai munka

S p o r t h í r e k
Női kosárlabdacsapatunk ed

dig a bajnokságban hét mér
kőzésből hatot megnyert, Szek- 
szárdon is mindössze csak há
rom ponttal kapott ki.

Kosaras női ificsapalunk ed
dig minden mérkőzését meg
nyerte. Utolsó mérkőzés ered
ménye: NB I. Közgáz-Matáv— 
Alba comp Softcó 87:59; NB I. 
ifi Közgáz-Matáv—Albacomp 
Softcó 06:58. Legjobb dobók: 
Fábián 19, Füzesi 16, Szuchy 
15, Pintér 12.

A csapat fő szponzora a Ma
gyar Távközlési Rt. nagy fi
gyelemmel kíséri a csapat sze
replését, hiszen a jövőbeni tá 
mogatás az eredményen mú
lik elsősorban. Mindenképpen 
szeretnénk megfelelni az elvá
rásoknak, a csapat fennmara
dása a támogatástól függ. Női 
kosarasaink következő mérkő
zése itthon a Soproni Postás 
elleni rangadó lesz október 
25-én vasárnap 16.30-ltot a Ki
nizsiben. Előtte 14.30-kor az 
ificsapat játszik. A Sopronnak 
is csak egy veresége van. Ok
tóber 30-án pénteken is itthon 
játszanak lányaink a Komlói 
Bányász ellen 17 órakor.

Asztaliteniszezőink kevésbé 
szerepelnek jól, mint NB I-es 
újoncok, de bízunk benne, hogy 
ham ar megszokják a légkört 
és egy-két győzelmet szereznek 
a bajnokság folyamán. A Sa- 
baria ellen játszanak október 
24-én szombaton a Kinizsiben.

Női NB I-es röplabdacsapa
tunk  következő itthoni mérkő
zése október 30-án pénteken 
IS órakor a Duiép SC ellen 
lesz, majd 31-én szombaton 11 
órakor a Musc-Bonus Ecó lesz 
a lányaink ellenfele.

Férfi NB Il-es 
kosária bdacsapatunk 

első mérkőzésen a csoport 
egyik legjobbjával mérkőzött 
csapatunk, s bár a támadásban 
jól játszottunk, védekezésben 
magéreztiik Matskási István — 
aki azóta m ár külföldön tanul 
fél évig — és László Zsolt hiá
nyát. Az eredmény Közgáz— 
Malév 104:109. A következő 
három mérkőzésen már azt 
hozta a csapat, ami tőlük el
várható volt. A MAFC Il-t 
137:7S-ra vertük, ahol Mátrai 
Balázs, m int ..fiatal" 23 pontot 
szerzett. Az Esztergom ellen 
96c71-re, míg a GEAC ellen — 
bár a legfiatalabb összeállítás
ban — C0:72-re nyertünk.

A  T A N S Z É K
Irta: Böhhi, c!r. Mágenheim és Józsi 

Történik: A mintagazdaságta.i tanszéken, 1992-ben

(Az előző rész ta rta lm ábó l: A tanszékre érkezők nem Ism er
hetik  meg a Coea-Cola-érzést és a McDonuldsot. Vezér a lte rn a
tív források után néz a tanszék finanszírozásához. B a n ji bácsi 
halai e ltűnnek, ha nem fogadja el Vezér aján la tá t.

(Zöld F iilöp és Egri Attila 
ő e monstrá torok beszélgetne k
a hallgatói gyűlésen.)

Z. F.: Nem mondom, azt 
hittem, sokkal unalmasabb egy 
ilyen gyűlés. Máskor órákig 
nem történik semmi, most meg 
m indjárt pankráció is lesz. 
Mégsem az a csöndes, meg
hitt zugocska ez, ahol nyugod
tan elbeszélgethetnénk.

E. A.: Engem kifejezetten 
érdekel az ösztöndíjkérdés. 
Különösen azóta, amikor az 
az utolsó fizetésnél m ár ne
kem kellett a pénztárosnak 
ösztöndíjat fizetni. Sajnos, az 
átlagot csak éppen meghala- 
dóalc ugyanis negatív összeg
be csusszantak a keretösszeg 
újraszab:''vozása miatt. Hal 
Asztrid, a barátom, akinek 
soha nincs kettő egészet szig
nifikánsan meghaladó átlaga, 
hülyére röhögte magát, mert 
őneki egyszerűen nulla az 
ösztöndíja, míg én heteket ta 
nultam a vizsgaidőszakban, 
hogy elérhessem a 4,8-as évfo
lyamátlagot. Na, persze, ami

kor a szemét Delmich egyedül 
velem kiszúrt, és négyest 
adott az alternatív tárgyon, 
inkább én is megbuktam, és 
leadtam, hogy ne rontsa az 
átlagom.

F.: Én csak a szűkelit
képzés m iatt aggódom. Azt 
hallottam, hogy az egyetemi 
ágra automatikusan bejutó 100 
főbe biztos, hogy egyből be 
fog kerülni az a 160 ember, 
aki erre a képzésre jár. És 
ráadásul azt is hallottam, hogy 
n-r.i is kell többet tanulniuk. 
Például az Optimális tárgyból 
csak két pluszórájuk van. 
Sőt mellékszámításból nincs 
is pluszórájuk, mert állítólag 
a mellékszámítás olyan magá
tól értetődő, hogy inkább még 
a rendes órakeretből is lecsip
pentenek az emelt mellékszá
mításosoknak.

E. A.: Te, és hoztál magad
dal fényképeket?

Z. F.: Melyik előadóra gon
dolsz? Biztos a tanszéki Lut- 
ra-albumba kell.

E. A.: Nem. tévedsz. A Min
tavállalat órára kell. Azt

50 forint egy korsó sör(Folytatás az 1. oldalról) 
lását ilyen alacsony árak mel
lett is.

Doki: Mi hosszú távban gon
dolkodunk éá ez elképzelhetet
len ä vállalt kötelezettségek 
teljesítése nélkül. .

— Kik segítik majd a szer
vezést?

Öcsi: Alapvetően egyetemis
ták, hiszen a-működést közgá
zos rendezőséggel oldjuk meg.

Ez mindent magában foglal. 
Mindenki ötletét szívesen fo
gadjuk.'

Doki: Nem zárkózunk el a t
tól sem, ha valaki konkrét 
közérdekű programmal áll elő 
és csak helyiséget igényel.

Öcsi: Segít még pl. Hevesi 
Tamás is, aki igazán jól isme
r i - a  m agyar zenei életet. To
vábbá a Vigadó—Propaganda 
jegyiroda vezetője, és Zsolt 
egyéb ismerősei, akiket még 
rádiós m últjából ismer.

Doki: Itt em lítsük meg a

harmadik tagunkat is. Király
vári Zsoltot, alias Törpét, aki 
most balesete m iatt nem 
lehet köztünk. Aki kedvet 
érez sört csapolni vagy a klub
ban rendezni, azt várjuk 
csapatunkba. Elsősorban deko
ratív hölgyek és izmos férfiak 
jelentkezését' várjuk; Playboy 
méretei az irányadóak.

— Mire van még szüksége
tek?

Doki: Bizalomra.

Autóvásárlás
A kárm ilyen súlyos is az egyetem  

anyagi helyzete, szám os p ro tokol
láris kötelezettség és m ás feladat 
te ljesítéséhez szüksége van gép
kocsikra. Jelenleg három  szem ély
autónk és k é t B arkósunk  van. 
M indhárom  m űszaki állapo ta  le
hangoló. az egyik szem élykocsi 
szervizelésére hetvenezer forin to t 
ke lle tt volna költeni az ősszel, ám 
csak azokat a jav ításoka t végez
tettük  cl. am elyek feltétlenül 
szükségesek voltak. A k é t k is
teherau tó  teljesen  lerobban t, é le t
veszélyes lenne velük közlekedni.

M indezek tudatában  az egyetem  
vezetése úgy döntö tt, hogy meg 
kell k íséreln i előrehozni az autók 
legkésőbb m árciusban esedékes 
cseréjét, lehetőleg még az idén be 
kell szerezni egy vagy k é t új 
szem élyautót, illetve egy kisbuszt. 
(Az utóbbi nem csak szem élyszál
lításra , hanem  a GI egyes beszer
zési fe ladatainak e llá tására  is 
használható lenne.) E döntés m el
le tt szól. hogy jövőre az adózási 
szabályok változása m iatt többe 
kerü lne a csere, továbbá, bogy az 
idén talán még ki tud szorítani 
valam ennyi pénzt erre a célra a 
gazdasági vezetés, am ire 1993-ban 
semmi esély nem  lenne.

A költségvetési törvény lehetővé 
te tte , hogy az egyetem  bizonyos- 
pénzeszközeit „kihelyezze” , ka
m atoztassa. Az au tóvásárlásra 
csak ilyen kam atbevételeket hasz
nálhat fel a GI. A beszerzéssel 
m egbízott m unkatársak  jelenleg 
igyekeznek m egtaláln i azt a ked
vezm ényes akciót, lízingelési vagy 
részletfizetési lehetőséget, am elyik 
segítségével a lehető legjobb fe l
tételekkel bonyolítható le a  vá
sárlás.

ANYANYELVŰ TANÁR 
US A-ANGOLT TANÍT 

cs lektorálást vállal. 
Tel.: 117-7211.

mondták a 'tanító nénik, hogy 
mindenki hozzon magáról 
fényképet, . am it m ajd -'fe lra
gasztanak egy azonosító lap
ra. így majd mindenkire ké
sőbb is emlékeznek, akkor is, 
ha ne adj -Isten, nem já rná
nak be, és másképp nem le
hetne a fizimiskájukat ész-, 
ben tartani. Akik viszont be
járnak, annak minden ótón 
feljegyzik e rre ’ a lapra, hogy 
hányat szólt hozzá, azokból 
hány • volt okos, és hány m ar
haság, és hányszor bólogatott 
vagy ásított- Hidd el, Jó  ez .a  
rendszer, mert így legalább 
dem okratikusan.’ lehet, mérni 
az órai aktivitásokat. ,

Z. F .: Te; ahogy nézem, 
m ég . az elnököt, is lecseré- 
ré lik . . .  talán ideje lenne el- 
osönnunk, an íg  nem késő.

(S. Neky és Futó Péter a 
tanszéki könyvtárban beszél
getnek.)

S. Nelty: Drága Péterem,’de 
régen láttalak! Hogy vagy? 
Milyen volt az 'é le t a szabad 
világban?

Futó: - Nem vojtam olyan 
sokat Amerikában. Csak bele
kóstoltam inkább.

S. Neky: Azért ne szerény
kedj. Hallottam, hogy több 
időt töltöttél kint,_.mint két 
oktatónk összesen!

Futó: Na jó, hát ha az em
ber előtt egyszer megnyílnak 
a lehetőségek, akkor minden
re képes. Egyébként együtt 
voltam egy másik oktatóval 
az- egyetemről, akinek annyi
ra megtetszett a mintagazdi-

Pályázat kis hibával
Cseh Balázs véleménye

•— Eredményesnek érzed-e a pályázatot?
Cseh Balázs, Cseba: Összességében eredményesnek érzem 

Elsősorban azt tartom nagy eredménynek, hogy a pályázat m a
ga létrejöhetett, hiszen az eddigi években nem ez volt a  gya
korlat. A pályázat elveivel senkinek nem lehet kifogása, ugyan
is bármilyen jól is működött a klub, de úgy éreztük, hogy még 
ennél is lehet tökéletesebben működtetni.. Ennek pedig legjobb 
útja a pályázat. Nagy eredmény -továbbá a pályázatok nagy 
száma — 14-en indultak. Ebből is-, látszik,-hogy rengeteg új öt
let, elképzelés van a klubbal kapcsolatban. Tény azonban az, 
hogy a pályázat konkrét lebonyolításában hibákat is elkövet
tünk. Ezek a technikai hibák azonban azt hiszem, nem befolyá
solták a végső eredményt.

— Mi a véleményed a KÖZGAZDÁSZ egyik korábbi szá
mában megjelent támadásról a HT. ellen? Például, hogy au
gusztusig csak négy pályázatra számítottak?

Cseba: Ez az „elszólás” az én nevemhez fűződik. Erre a 
vádra azt hiszem, meggyőző válasz az a tény, hogy a jelenlegi 
győztes pályázat nem szerepelt a négy között.

— Figyelemmel, kíséri-e a HT a klub működését ezután?
Cseba: Igen. Nem kívánunk azonban a klub felügyelő szer

ve lenni, magunknak csak a sör minőségének rendszeres.ellen
őrzési jogát szeretnénk megtartani. (Még a bor. pálinka — a 
szerző.) A klub jogilag a gazdaságig igazgatósághoz tartozik, de 
minden lehetséges úton szeretnénk tám ogatni.’Remélem, m in
denki megelégedésére fog üzemeim az „új” klub.

Beszélgetés Mérvé Józseffé!, 
a MESTA Kft. ügyvezető igazgatójával

— Mi a véleményed a pályá
zat végeredményéről?

fliervó József, Joe:
A HT értékelési rendje sze

rint a legjobb került az első 
helyre, bár szerintem ez a 
rendszer sok kívánnivalót ha
gyott maga után. Elég amatőr 
volt a pályázat kiírása is. lát
szik a kezdő kéz, pedig ez az

ságtan, hogy egy alternatív 
kurzust szeretne ind ítan i' a 
legújabb am erikai tankönyv
ből.

S. Neky: Cs-k nem Stexre 
gondolsz? Már idén meghir
dette volna, csak Vezér a Kan 
Tanácson rákérdezett a tema
tikára.

Futó: De hisz azt előttem 
fajtóltá még cl Stex!

S. Neky: Lehet, m indin-sef- 
re, Bubus, az akkori dékán 
nem tudta előadni. Állítólag 
elvesztette. Persze ahögv öreg
szik az ember egyre feledéke
nyebb (esz, már csak dél, Áí 
rikára lúd gondolni. Emiatt 
azonban annyira biztos volt.. a 
javaslat sikerében, hogy a Kár 
pénzén vásárolt a tankönyvből 
50 darabot.

Futó: Nem szűkölködünk 
anyagi javakban, a- én fizető 
sem is. már a csillagos éget 
verdesi. Esetleg a könyveket 
árulhatnánk a bevételen meg 
feleznénk u céggel. Ebben 
m ár úgyis van gyakorlatom. 
Apropó, azon az amerikai 
egyetemen volt egy magyar 
hallgató, aki éppen hazatért
ben volt és szeretett volna 
hozzánk beiratkozni. Nem tu
dom, sikerült, neki?

S. Neky: Arra gondolsz, aki 
1 évig táncrendet és MTV-1 
hallgatott a világhírű san an- 
tonioni egyetemen, majd ,itt
hon harmadévre akart bek-at- 
kozni? Nem, az a gyanún, 
nem sikerült neki.

Futó: Na, ak k o r1 elmegyek 
focizni, hátha r ’veszik leg
alább :máso<lévre. Viszlát!

S. Neky: Viszlát!

egész azért komolyabb, mint 
egy vállalatgazdaságtan eset- 
tanulmány. Tévedésben vol
tunk a tekintetben, hogy ki 
dönt’ végül is a  pályázat elbí
rálásáról. A hangsúlyt a HT 
igényeinek kielégítésére kel
lett ■ volna helyeznünk, hiszen 
más szerv nem akart érdem
ben beleszólni vagy nem tu
dott. pedig ez egy reális elvá
rás lett volna.

Az interjúkat készítette: Cs. L.

A Közgáz. D iákcentrum  kö
vetkező műsora. 23-án, pénte
kén' este 20,30—03.00-ig:: kon
cert: No együttes; nonstop 
funky and soul disco (d. ).: 
Szeles Tibor): mozifilmek: Tö
kéletes katona (am, fsz.: Jean- 
Clgude Van, Damme, Doípfi 
Lmidgren), W ayne’s World — 
Wayne világa (am. vígjáték); 
casino; leaház;. .jégkrémbár; 
koktélbár. . . .

Október 30-án, pénteken es
te 20.30—03. OO-.ig: koncert: 
Ládánybene 27 együttes; non
stop funky and sou! disco 
(d j.: Szeles T ib o r)m o z if il
mek : Omega . zsaru (am. sci- 
fi: krimi); A .végső megoldás: 
Nalóg .(Alien?! (am., sei-fi hor
ror, fsz.: Sigourney Weaver).

Helyreigazítás
..H ogyan, halaB ziuik évet” című 

cikkbe;,— az október 9-i szám u n k 
ban — • h ib a ' csúszott, .a harm adik 
bekezdés második m ondata h e 
lyesén- így ■há'ns'/ik : Annak a m á
sodévesnek,. aki jövőre a k a r  évet 
híilasztviiii különbözét! vizsgát 
kell' tennie- az új rendszer azon 
tárpvaibrSl am iket ő nem tanúit. 
Arnit tanúit. - úrinak osztályzatút 
eiPocádiák d? az óraszám  elszá- 
m olaszkor az • évhHia?ztó bátrán  v- 
ba kerül, mivel kevesebb óraja 
volt például m atem atikából.

Futottak még
Mint azt m ár az elmúlt 

számból m egtudhatta az egye
temi közvélemény, új üzemel
tetője lesz a közgáz-klubnak, 
A győztes pályázat m egtekint
hető teljes terjedelm ében a 
Hallgatói Tagozat paravánján, 
de érdemes néhány m ondat
tal „megemlékezni” a Köz
művelődési Bizottság a ján lá
sában még az élen végzett 
további pályázatokról.

A negyedik helyezett a má
sodévesek egy csoportjára 
építő pályázat lett. amely egy 
közösen használt — közösen 
szervezett egyetemi klub meg
valósítását tűzte ki célul, szo
rosan együttm űködve a Köz
művelődési Titkárság szakér
tői gárdájával, valamint a je 
lenlegi üzemeltetőkkel, a K e
serű testvérekkel. A pályázat 
specialitása a pub-jelleg, egy 
m ini trade-center kialakítása, 
blues, dzsessz, rockbulik, 
AlESEC nem zetközi teadél
utánok. A pályázatot Neme- 
sánszky. Jakab, Heim. Makai, 
Koréin nevek fémjelzik.

A harmadik helyezett a 
Mag. ,nővérek. illetve Dobos 
Attila negyedévfolyamos hall
gatók nevéhez fűződik, akik 
színvonalas zenei rendezvé
nyek, író-olvasó találkozók 
szervezése m ellett rendszeres 
film vetítést is terveztek, va
lamint az ételválasztékot k i
terjesztették volna a lencse
főzelék és a töltött káposzta 
irányába, A pályázat fő spe
cialitása az Am stel sör csa
polása m ellett a Nappy Hour 
rendszer bevezetése (egyes 
időpontokban egyet fizet, ket
tőt. kap). A bevételek öt száza
lékát a Közművelődési T itkár
ság számlájára kívánták, utal
ni. Jelentős a tábora azoknak, 
akiknek ez a pcilyázat tetszett 
leginkább,

A második helyezett a Mes- 
ta Kft. lett, melynek ügyve
zető igazgatójával. Merné Jó
zsef — Joe — harm adéves 
hallgatóval egy in terjú  is ol
vasható. A pályázat rendkívül 
szakszerűen dolgozza ki _ a 
klub működésének gazdasági 
aspektusát, és az összes pályá
zat közül a legtőkeerősebb. 
Színvonalas zenei, szakmai 
programok mellett, kidolgoztak 
egy rendszert, mely tagsági 
kártyával működött volna.
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